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Сіз не дейсіз?

ДЕМОКРАТИЯ ӨҢІРЛЕРДІ 
ӨРКЕНДЕТУГЕ ҚЫЗМЕТ ЕТПЕК

Ерлан �бдиев, Парламент Мәжілісіні� депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракциясыны� м�шесі:

«Мы�ты !�ірлер – экономиканы� драйвері». Б&л тәмсіл �ызыл 
с!з �шін (ана айтылмауы тиіс. Олай болса, ауыл, аудан, �ала ты-
ны сын аша т�сетін ты� �адамдарды батыл ж�зеге асыра беру 
�а жет. Осы орайда Мәжіліс депутаты, «AMANAT» фракциясыны� 
м� шесі Ерлан �бдиевті� пікірін білген едік.

(Жалғасы 3-бетте)

ОТАНДЫҚ МЕДИЦИНАДА 
ДАҒДАРЫС КҮШЕЙДІ

ҚАЗАҚ ҒЫЛЫМЫ ҚАЙТСЕ ДАМИДЫ?

Медицина �ызметкерлеріні� к!�іл к�йі т�сі�кі, рухы жаншыл(ан. Екі айдан бері жала�ы 
алма(аны бар. Тіпті, емханалар тонометр мен термометр сатып алу(а медперсоналдан а�ша 
жина(ан. Бір�атар аурухана штатты �ыс�артты. Коммуналды� �ызмет а�ысын кешіктірді� 
деп монополистер жылу мен судан ажыратып тастайтынын ескертіп, �ор�ытып жатыр... Б&л 
– 90-жылдарда(ы то�ырауды� ә�гімесі емес, б�гінгі жа(дай. 2кімет емханалар мен ауру-
хана ларды� кредиторлы� берешегі мәселесін �алай шешпек?
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Со�(ы жылдары 
мемлекет тарапынан 
(ылым(а ерекше �олдау 
к!р   сетіліп келеді. Енді 
(ылыми жобаларды 
�аржыландыру �ол(а 
алы нып, жыл сайын жас 
(алымдар(а 50 (ылыми 
стипендия берілетін бол-
ды. Жалпы, отанды� 
(алымдарды� жобалары 
�ай салаларда �ол   даныс�а 
енгізіліп жатыр? 6аза� 
(ылымыны� ерте�інен 
к�тер �міт �андай?

Сарапшылардың айтуынша, 
денсаулық сақтау жүйесінде 
жүйе лі дағдарыс басталды. Ме-

ди циналық ұйымдар бір-біріне 
жә не �зге �нім мен қызмет жет-
кізу   шілерге 100 млрд теңгеге 

жуық қарыз болып қалды. Ала пат 
берешектің басым б�лігі ком  -
мерциялық клиникаларға емес, 
мемлекеттік емханалар мен ауру-
ха наларға тиесілі. 

Қамырдай күмпиіп, барған 
сайын ұлғайған қарызды азайту 
үшін т�тенше шаралар қабыл да-
нып жатыр. Медициналық ұйым-
 дар ең маңызды дүние лер ден де 
үнем қылуға мәжбүр: қызмет кер-
лердің жалақысы кемітілген, 
сыйа қылар беру доғарылған, 
сыр қаттарды емдеуге қажетті 
жаб    дықтарды, дәрі-дәрмекті са-
тып алу тоқтатылған. Жоспарлы, 
тіпті шұғыл операциялар кейінге 
шегерілуде. 

(Жалғасы 4-бетте)

МОНОҚАЛА: 
ҮМІТ ШАМЫ ҚАЙТА ЖАНДЫ...

БЕТ
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КІТАП САЛТАНАТ 
ҚҰРҒАН КҮН

БЕТ

8
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УЧАСКЕЛІК ПОЛИЦЕЙДІҢ БІР КҮНІ
Кейінгі жылдары за�герлер мен 

�&�ы� �ор(аушылар т�р ме де гілерді� 
санын азайту туралы жиі мәселе к!-
те ріп келеді. Маман дар ды� &сы ны-
сы  на келгенде �о(амны� пікірі екіге 
жа  рылады. Бірі – абайсызда жасал-
(ан �ылмыс �шін темір тор(а то(ыта 
бер генше, бос танды�та ж�ріп �ате-
лік тен саба� ал(анын �&п к!реді. 
Екін  шілері – т�рмедегілерді �олдан 
азай тып, �ылмыскерге же�ілдік жа-
сал са, жәбірленушіні� �&�ы(ын ая�-
�а таптаумен бірдей дегенді ал(а 
тар  тады.

Мемлекет басшысы �з с�зінде БҰҰ-
ның 2030 жылға дейінгі күн тәртібі бүгінгі 
�скелең ұрпақтың жарқын болашақ 
құруына берілген бір ғана мүмкіндік еке-
нін атап �тті.

– Геосаяси қақтығыстарға байла ныс-
ты шиеленісе түскен қазіргі жаһандық 
сын-қатерлер біздің ұжымдық күш-жі ге-
рімізге нұқсан келтіріп отыр. Бұл кедер-
гі лерді еңсеруге жекелеген мемлекеттің 
ша масы жетпейді. /лемдік қоғам дас тық-
тың бірлігінің арқасында ғана елеулі 
же тістіктерге қол жеткізе аламыз, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президенттің айтуынша, Қазақстан 
үшін Орнықты даму мақсаттарына қол 
жет кізу – ұлттық басымдық.

– Орнықты даму қағидаттары біздің 
не гізгі ұлттық стратегияларымыз бен 

бағ дарламаларымыздың �зегіне айналды. 
Бүгінде орнықты болашаққа белсенді 
түр де инвестиция құйып отырмыз. Мем-
лекет бюджетінің 80 пайызы орнықты 
даму мақсаттарына сай келеді. Біз тегін 
білім алудың және денсаулық сақтаудың 
баршаға қолжетімді болуын қамтамасыз 
етеміз. Жаңа /леуметтік кодексте халық-
тың осал топтарын қорғау шаралары 
кү   шейтілді, – деді Мемлекет басшысы.

Президенттің пікірінше, баршаға ор-
тақ орнықты болашаққа қол жеткізу үшін 
шұғыл түрде бірлескен іс-қимылдар 
қажет. Осыған байланысты Мемлекет 
басшысы бірқатар ұсыныс айтты.

– <зара ынтымақтастықты нығайту 
үшін аймақтық деңгейде «Біртұтас БҰҰ» 
қағидатын күшейту қажет. Сондықтан біз 
Қа зақстанда Орталық Азия мен Ауған-

стан үшін Орнықты даму мақсаттары 
ж�ніндегі Аймақтық хаб құруды ұсына-
мыз. Ол БҰҰ-ның аймақтағы жобалық 
қыз метін тиімді үйлестіруді қамтамасыз 
етеді, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент саммитке қатысушыларға 
ха лықаралық қаржы архитектурасына 
тың серпін беруді ұсынды. Оның ай туын-
ша, ОДМ-ға қол жеткізу үшін қаржы 
жүйе сі таңдаулы ғана елге емес, барлық 
мем лекетке теңдей ықпал етуі қажет. 
Эко логия, білім беру және денсаулық 
сақ тау салаларындағы проблемаларды 
шешу үшін орасан зор қаржы керек.

 Қасым-Жомарт Тоқаев климат, азық-
түлік және энергетика дағдарысы ор нық-
ты дамуға айтарлықтай қауіп т�ндіре ті-
ніне тоқталды.

– Біз БҰҰ-ның басшылығымен тех-
никалық қолдау, ғылыми зерттеулер 
және қауіп-қатерлерді бағалау салала-
рын дағы халықаралық ынтымақтастықты 
нығайтуға тиіспіз. Орнықты даму са ла-
сындағы мақсаттар бәріміз үшін жарқын 
әлемге жол ашады. Біз бірігуіміз және 
күш-жігерімізді арттыруымыз қажет. Қа-

зақстан БҰҰ-ның орнықты даму сала-
сын дағы тегеурінді әрі тиімді р�лін әр-
дайым жақтайды, – деді Президент.

Сонымен қатар сессия барысында 
Мажарстан Президенті Каталин Новак, 
Хорватия Президенті Зоран Миланович, 
Қырғызстан Президенті Садыр Жапаров, 
ОАР Президенті Сирил Рамафоса, Аус-
трия Президенті Александр Ван дер Бел-
лен, Перу Президенті Дина Болуарте, 
Гайа на Президенті Ирфан Али, Мик ро-
незия Президенті Уэсли Симина, Сол түс-
тік Македония Президенті Стево Пен-
даровски, Финляндия Президенті Сау ли 
Ниинистё және басқалар с�з с�йледі.

СТРАТЕГИЯЛЫҚ СЕРІКТЕСТЕР 
СЕРПІНІ

Айта кетейік, Қасым-Жомарт Тоқаев-
тың БҰҰ Бас Ассамблеясы 78-сессия сы-
ның аясындағы екіжақты келісс�здер 
бағ дарламасы Мажарстан Президенті 
Каталин Новакпен кездесуден басталған 
болатын. Мемлекет басшысы бауырлас 
ха лықтар арасында тарихи және мәдени 
бай ланыстарға негізделген стратегиялық 

се ріктестік орнағанын атап �тті. 
Президент Мажарстанның түркі ынты-
мақ тастығын нығайтудағы белсенді ұста-
нымын және елеулі үлесін жоғары баға-
лады.

Қасым-Жомарт Тоқаев биыл қараша 
айында Қазақстанда Түркі мемлекеттері 
ұйымының мерейтойлық 10-саммиті 
�те тінін айтып, аталған жиынға Ма жар-
стан Премьер-министрі Виктор Орбан 
қатысады деп жоспарланып отырғанын 
жеткізді.

– Еліміздің Мажарстанмен тығыз 
ынтымақтастық орнатқанын атап �ткім 
келеді. Елдеріміз арасында �те сенімді, 
дәстүрлі байланыс қалыптасқан. Біз екі-
жақты ынтымақтастықтың қазіргі дең-
гейін жоғары бағалаймыз. Осы сәтті 
пай даланып, Сізді Қазақстанға сапармен 
келуге шақырамын. Сонымен қатар Түр-
кі мемлекеттері ұйымының сам митінде 
Премьер-министр Виктор Орбан мыр за-
мен кездесеміз деп үміттенемін, – деді 
Мемлекет басшысы. 

(Жалғасы 2-бетте)

ӘЛЕМДІК ҚОҒАМДАСТЫҚТЫҢ БІРЛІГІ 
АСА МАҢЫЗДЫ

Президент 6асым-Жомарт То�аев Нью-Йорк �аласына ж&мыс сапары 
ба рысында Б==-ны� Орны�ты даму ма�саттары ж!ніндегі саммитіне �а-
тысты. Мемлекет басшысы Мажарстан Президенті Каталин Новакпен бірге 
Б==-ны� «Орны�ты даму ма�саттарына (ОДМ) �ол жеткізу жолын да(ы 
прогресті жеделдетуді� негізгі !тпелі процестеріне �атысты ау�ым ды іс-
�имылдарды жандандыру» атты К!шбасшылар диалогыны� бірінші сес-
сиясында т!ра(алы� етті.



Жиналғандарға қоғамдық жұмыстың 
мән-маңызын түсіндірген пара дзюдодан 
тұңғыш әлем чемпионы Ақмарал Науатбек 
сенбілік  тазалық кепілі екенін айтты. 
Осындай тазалық жұмыстарын жүргізу 
қашанда елордалық спортшылардың наза-
рынан тыс қалмағанын тілге тиек еткен ол: 

«Бүгін бәріміз бір кісідей жұмылып 
бізге берілген аумақты түгелдей тазартып 
шықтық. &з ойымша сенбілік – бұл ұжым-
дық рухты, бірегейлікті, ауызбіршілікті 
к(рсететін керемет шара. Барша қазақ-
стан дықты туған жерімізді таза ұстауға 
шақырамыз», – деді. 

Соңғы жылдары қаладағы мұндай игі 
іс жұртшылықтың қолдауына ие болып 

келеді. Бұл бір жағынан жас ұрпақты (з 
туған жерінің табиғатын сақтап, азаматтық 
парызды орындаудың құндылығын үй рету-
де берері мол. Айталық, осы жолы да 
елордада 16 қыркүйектен 14 қазанға дейін 
«Жасыл Астана» дәстүрлі экология лық 
айлығы (теді. Осы жұмыс аясында ұйым-
дас тырушылар қалалық қызметтерді, ең-
бек ұжымдарын және белсенді қала тұр-
ғын дарын жұмылдыра отырып, бір неше 
коммуналдық және жалпықалалық сен-
білік (ткізбек.

«Елордалық 100-ден астам спортшы-
мен бірге Спорт басқармасының ведом-
стволық бағынысты мекемелерінің қыз-
мет  керлері к(шелерді тұрмыстық және 

(сім дік қалдықтарынан тазалап, қаланы 
абаттандыруға (з үлестерін қосты. Астана-
да «Жасыл Астана» экологиялық айлығы 
аясында жалпықалалық сенбілік қазанға 
дейін жалғасады», – дейді қалалық Спорт 
басқармасы басшысының орынбасары 
Еркеғали Корбозов.

Елордада жоғары деңгейде ұйымдас-
тырылып отырған «Жасыл Астана» 
экологиялық айлығын қала экологиясын 
сақтаудың алғышарты ретінде қарастырсақ 
та болатындай. &йткені акция аясында 
(тіп жатқан жалпықалалық сенбіліктің 
(зіне 56 мыңнан астам қала тұрғыны 
шықты. Демалыс күніне қарамастан бел-
сен ділік танытушылардың қатары к(п. 
Таң ғы сағат 9-дан бастау алған жалпы-
қалалық сенбілікке ірі, орта және шағын 
бизнес (кілдері де қатысты. 200-ден астам 
компанияның қызметкерлері, қаланың 
тазалығына бейжай қарамайтын тұрғындар 
(з ұйымдары мен кеңселерінің жанындағы 
аумақты тазартып, азаматтық іс атқарған-
дарын абыройлы жұмыс деп санайды. Қала 
тұрғындары сағат түске дейін 110 тоннаға 
жуық қоқыс шығарды. Сонымен бірге 
қарағаш, үйеңкі, қарағай, бұта сияқ ты 
1 200-ге жуық жасыл желек отырғызды.
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Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� т�ра�алы�ымен �ткен палата бюросыны� 

отырысында депутаттар 21 �ырк�йек к�ні болатын Сенат отырысыны� к�н тәртібін 

белгіледі.

БЕЙБІТШІЛІККЕ ШАҚЫРАТЫН 
ЖАҢА ҚОЗҒАЛЫС

"ткен аптада Израильді� беделді басылымы – The Jerusalem Post-�а Пре-

зидентіміз 'асым-Жомарт  То�аевты� Religious leaders can help bring about world 

peace – opinion атты ма�аласы жарияланды.

Соған сәйкес сенаторлар жалпы отырыста 
«Қоғамдық бақылау туралы» заңды және оған ілеспе 
«Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық 
актілеріне қоғамдық бақылау, әкімшілік рәсімдерді 
жетілдіру мәселелері бойынша (згерістер мен то-
лықтырулар енгізу туралы» заңды қарайды. Бұл 
құ  жаттар азаматтардың ел тағдырына әсер ететін 
ше шімдер қабылдауға қатысу мүмкіндіктерін 
кеңей  туді к(здейді.

Сонымен қатар заңда оған қатысушылардың 
құ қықтары мен міндеттерін регламенттеу сияқты 

қо  ғамдық бақылау саласын реттеу бойынша бір-
қатар шара қарастырылған.

Бюро отырысында осы аптада (тетін іс-шаралар 
да пысықталды. Мемлекет басшысының «@ділетті 
Қазақ станның экономикалық бағдары» атты Қазақстан 
халқына Жолдауын іске асыру аясында Маңғыстау 
облысында шағын және орта кәсіп кер лікті және к(лік-
логистикалық әлеуетті дамыту мәселелері бойынша 
комитеттің к(шпелі отырысы (теді.

Сондай-ақ отырыс кезінде Мәжіліс қабылдаған 
заңдар жұмыс үшін Сенаттың тұрақты комитеттеріне 
б(лініп берілді.

Мақалада халықаралық қауіпсіздік жүйесі 
дағдарыс пен белгісіздік кезеңін бастан (ткеріп 
жатқан бүгінгідей геосаяси жағдайда бейбітшілік 
пен тұрақтылықты қамтамасыз етуге қатысты іргелі 
мәселелер к(терілген.

Мемлекет басшысы атап (ткендей, халықаралық 
қауіпсіздіктің жаңа жүйесін қалыптастыру үшін 
бейбітшілікке шақыратын жаңа жаһандық қозғалыс 
қажет. Бұл ретте рухани және діни к(шбасшылардың 
р(лі зор.

Қазір әлем халқының шамамен 85 пайызы (зін 
белгілі бір дінмен байланыстырады. Сондықтан дін 
к(шбасшылары халықаралық процестерге айтар-
лық тай ықпалын ескере отырып, жаһан жұртын 
алаңдатқан (зекті проблемаларды шешуде маңызды 
р(л атқаруы керек.

Жалпы, әлемдік діндер адам (мірінің құндылығы, 
мейірімділік, (зара жауапкершілік пен қолдау, 
зорлық-зомбылық пен араздыққа қарсы тұру сияқты 
негізгі қағидаларды дәріптейді. Президентіміздің 
мақаласында айтылғандай, дәл осы қағидалар жаңа 
әлемдік жүйеге негіз бола алады.

Дін қайраткерлері қақтығыстарды азайтуға және 
(кінішке қарай қазір әлемде кең таралған жек к(ру 
мен дұшпандық идеологиясының алдын алуға да 
ықпал ете алатыны анық.

Сонымен қатар мақалада технологиялық даму-
дың моральдық және адамгершілік жағы туралы 
маңызды ойлар айтылады. Шын мәнінде, цифрлы 
және технологиялық даму гуманизм мен этикаға 
табан тіремесе, оның қарама-қайшы салдары болуы 
әбден мүмкін. Сондықтан бұл ретте де рухани к(ш-
басшылардың бағыт-бағдары қажет.

Қазақстанда @лемдік және дәстүрлі діндер ли-
дерлерінің съезі 20 жыл бойы тұрақты түрде (ткізіліп 
келе жатқаны белгілі. Қазір дүниежүзінде дінаралық 

және (ркениетаралық диалогті нығайтуда бұл бас-
тама маңызды р(л атқарады.

Сол себепті былтыр қыркүйек айында Астанада 
Президентіміз Қасым-Жомарт Тоқаевтың т(рағалы-
ғымен (ткен VII съезд маңызды халықаралық оқиға 
ретінде қабылданды. Съезге Рим Папасы Франциск, 
@л-Азһардың Жоғарғы имамы шейх Ахмед ат-
Тайеб, Израильдің Жоғарғы раввиндері және әлем-
нің басқа да к(птеген рухани жетекшілері қатысты.

Форумға қатысушылар екі күн бойы адамзаттың 
жаһандық проблемаларын шешу жолында діндердің 
жасампаз әлеуетін пайдалану мәселесін талқылады. 
Сондай-ақ жалпыадамзаттық және рухани 
құндылықтарға негізделген жаңа әлемдік жүйенің 
бедері белгіленді. Съезд барысында айтылған 
барлық негізгі идея мен ұсыныстар форумның 
қорытынды Декларациясына енгізілді.

Келесі айда Астанада съезд хатшылығының 
отырысы (теді. Онда VII Съездің идеялары мен 
қорытынды құжатын дәріптеу мәселелері және 
алдағы он жылға арналған Дінаралық форумды 
дамыту тұжырымдамасы қаралады.

Отырыс кезінде әлемдік діндердің (кілдері 
Қазақстан Президентінің мақаласында к(терілген 
маңызды мәселелерді де талқылайтыны с(зсіз.

Жалпы, уақыт (ткен сайын дінаралық диалог 
пен жалпыадамзаттық құндылықтарды дәріптеуде 
еліміздің бірегей р(лінің маңызы артып келеді. 
Осылайша, Қазақстан халықаралық қоғамдастықтың 
алдында тұрған қазіргі күрделі проблемалар мен 
сын-қатерлерді еңсеруге (зінің елеулі үлесін қосып 
отыр.

Мәулен �ШІМБАЕВ,
Парламент Сенатының Т�рағасы – 

�лемдік және дәстүрлі діндер лидерлері съезі 
хатшылығының басшысы

56 МЫҢ АСТАНАЛЫҚ 
СЕНБІЛІККЕ ШЫҚТЫ

Елордада «Жасыл Астана» эко логиялы� айлы�ы аясында жалпы �алалы� 

сенбілік �тті. 'алалы� спорт бас�армасына �арасты мекеме �ызметкерлері 

мен елімізге танымал, халы�аралы� әлемдік де�гейдегі жарыстарда ел 

намысын �ор�ап ж�рген спортшылар �атысып, шара�а атсалысты. 'о�амды� 

іс-шараны бастамас б5рын олар ша6ар т�ріндегі «7ашы�тар» саяба�ында 

сенбілікті та��ы жатты�умен ашты.  

СЕНАТ ОТЫРЫСЫНЫҢ 
КҮН ТӘРТІБІН БЕЛГІЛЕДІ

ӘЛЕМДІК ҚОҒАМДАСТЫҚТЫҢ БІРЛІГІ 
АСА МАҢЫЗДЫ

(Басы 1-бетте)

Президенттер мемлекеттеріміз ара-
сын дағы (зара тауар айналымын ұлғай-
ту ға бағытталған бірлескен шаралар 
қа былдау, сондай-ақ ынтымақтастықтың 
екіжақты тетіктерін жандандыру маңыз-
ды екенін атап (тті.

Сондай-ақ Қасым-Жомарт Тоқаев 
БҰҰ Бас Ассамблеясының 78-сессиясы 
аясында Словения Президенті Наташа 
Пирц-Мусармен кездесті. Мемлекет 
бас шысы Словенияны Қазақстанның 
Еуропалық Одақтағы маңызды серіктесі 
екенін атап (тті. Президенттің айтуын-
ша, екі елдің қарым-қатынасы қарқынды 
дамып келеді.  

Қасым-Жомарт Тоқаев Наташа 
Пирц-Мусарды келесі жылы елімізде 
(те тін Астана халықаралық форумына 
қа тысуға шақырды. 

Президенттер Қазақстан мен Сло-
вения ның сауда-экономикалық, к(лік-
логистикалық және гуманитарлық сала-
лардағы ықпалдастық перспективаларын 
талқылады. Сондай-ақ әңгімелесу бары-
сында фармацевтика, логистика және IT 
индустриясы салаларындағы (зара бай-
ланыстардың оң тәжірибесіне назар 
аударылды.

ИНВЕСТИЦИЯЛЫҚ 
ЖОБАЛАРДЫ ІСКЕ АСЫРУ 
М�СЕЛЕСІ ТАЛҚЫЛАНДЫ

Сондай-ақ Нью-Йоркке сапары ба-
рысында Президент бірқатар америка-
лық компанияның басшыларымен 

кездесу жүргізді. Соның бірі, Rio Tinto 
компаниясының бас атқарушы дирек-
торы Якоб Штаусхольмді қабылдау ке-
зін де геологиялық барлау, тау-кен және 
металлургия (неркәсібінде бірлес кен 
инвестициялық жобаларды іске асыру 
мәселелері талқыланды. 

Қасым-Жомарт Тоқаевқа Rio Tinto 
компаниясының еліміздегі қызметінің 
аясын кеңейту жоспары ж(нінде мәлімет 
берілді. Сондай-ақ Якоб Штаусхольм 
Қостанай және Қарағанды облыстарын-
дағы мыс кен орындарына геологиялық 

барлау жүргізу жобасының жүзеге асы-
рылу барысы туралы баяндады. 

Мемлекет басшысы жоғары техно-
логия ларды дамыту үшін бүгінде сұра-
ныс қа ие маңызды минералдар мен 
шикі заттың елімізде мол қоры бар 
екенін атап (тті. Қазақстан геологиялық 
барлау жұмыстарының ауқымын ұлғайту, 
жаңа кен орындарын ашуды жеңілдететін 
үздік әлемдік тәжірибелерді енгізу үшін 
шаралар қабылдап жатыр.  

Мұнымен қоса, Мемлекет басшысы 
Mastercard компаниясының атқарушы 

вице-президенті Никола Вилламен де 
кездесті. Кездесу барысында қаржы 
секторын, IT саласын дамыту, сондай-ақ 
шағын және орта бизнестің цифрлық 
құ зыретін арттыру бағыттарындағы ын-
тымақтастық перспективалары талқы-
ланды.  

Президент Mastercard компания-
сының ТМД-дағы, Орталық және Шы-
ғыс Еуропадағы консалтингтік бағытты 
да мыту үшін Алматы қаласын (ңірлік 
хаб ретінде таңдау шешімін қолдады. 
Инновациялық т(лем технологиясы 
саласындағы жаһандық к(шбасшы-

лардың бірі саналатын компания бүкіл 
Орталық Азия аймағы үшін банк сек-
торындағы бизнес пен адами капиталды 
дамытуды жоспарлап отыр. 

Никола Вилла Қазақстанның Gov-
Tech-шешімдерін шетелде, әсіресе 
дамушы және қалыптасушы нарықтарда 
ілгерілету жоспары туралы баяндады. 
Оның айтуынша, Қазақстанның цифр-
ландыру, электронды үкіметті және қол-
ма-қол т(лемсіз экономиканы дамыту 
тәжірибесіне Mastercard филиалдары 
жұмыс істейтін басқа елдер ерекше қы-
зы ғушылық танытуда.

Бұдан б(лек, Президентке Mastercard 
компаниясының Инклюзивті (сім қоры 
Қазақстанда Strive бағдарламасын іске 
қоса тыны ж(нінде мәлімет берілді. 
Атал  ған бағдарлама елімізде бизнесті 
цифр ландыруға, 300 мыңнан астам ша-
ғын және орта бизнестің біліктілігін 
арт тыруға к(мек к(рсетеді.

Сонымен қатар Қазақстанның Ұлт-
тық банкімен бірлесіп, «Цифрлық тең-
ге», «Жедел т(лем жүйесі», Open banking 
жобаларын жүзеге асыру ісіне сарап-
тамалық және технологиялық тұрғыдан 
қолдау к(рсету жұмыстары жүргізіліп 
жатыр.

Президенттің Нью-Йорк қаласына 
жұмыс сапары аясында Цифрлық даму 
және аэроғарыш (неркәсібі министрлігі 
мен Mastercard компаниясы арасында 
осы және (зге де бастамалар қамтылған 
Digital Country Partnership (DCP) 
негіздемелік келісіміне қол қойылды.

21 �ырк�йек к�ні Нью-Йоркте Б;; Бас Ассамблеясыны� жо�ары 

де�гейдегі апталы�ы аясында Азияда�ы �зара іс-�имыл және 

сенім шаралары ке�есіні� (А"СШК) Министрлер ке�есіні� 

бейресми отырысы �теді. О�ан Aкімет басшысыны� орынбасары 

– Сырт�ы істер министрі М5рат Н5ртілеу т�ра�алы� етеді.

Қазақстан 2020 жылдан бері А&СШК-нің т(рағасы міндетін атқарып 
ке леді. Жиын барысында А&СШК Бас хатшысы, елші Қайрат Сарыбай 
А&СШК-нің қызметі туралы баяндама жасайды. Жоспар бойынша, Ми-
нистрлер кеңесі ұйымды нығайтуға және Азияның жаңа жаһандық р(ліне 
бейім  деуге бағытталған реформалардың сегіз нақты бағытын к(рсететін 
А&СШК Трансформациясының жол картасын бекітеді. Біртіндеп транс-
фор мациялау үдерісі 2022 жылы қазанда Астанада, Қазақстанның 1992 жылы 
БҰҰ қабырғасында ұйымды құру бастамасына 30 жыл толу мерейтойы 
құрметіне орай ұйымдастырылған А&СШК VI саммитінде басталған-ды.

Жол картасы ұйым жарғысын әзірлеу, ынтымақтастықтың жаңа бағыт-
тарын іздеу секілді ашық және толық емес тізбесі бар трансформация үдерісі-
нің құрылымдық күн тәртібі мен жетекші құжаты ретінде қызмет етеді. 
Сондай-ақ А&СШК, бюджет және кадр реформасы және басқа да тақырып-
тар қамтылады.

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚТЫҢ 
ЖАҢА БАҒЫТЫ
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– Президенттің бұл жолғы 
Жол дауының ерекшелігі, кез 
кел ген кезде халық үніне құлақ 
аса тын Үкімет екендігімізді 
та ғы бір мәрте к!рсете білді. 
Елі мізде үлкен тартыс болып 
жат қаны белгілі. Қиын кезеңді 
ең серудеміз. Біз тіршілік етіп 
жат қан сәтімізде «неден күш 
ала   мыз, неден нәр аламыз?» 
де генді үнемі ойда ұстауымыз 
ке рек. Егер жұтқан ауа, ішкен 
суы мыз таза болмаса, қуат бе-
ре тін азық-түлігіміз сапасыз 
бол са, қиыншылық туындары 
с!з сіз. Тіршіліктің к!зі суға 
бай  ланысты жақсы ойлар айтыл-
ды. Электр энергетикасы сала-
сын да тапшылықты болдырмау 
мақ сатында АЭС салу ж!ніндегі 
пі кірді, жалпыхалықтық рефе-
рен дум арқылы шешу керекті-
гін айтты. Осының бәрі жаңа 
ми нистрліктерді құруға себеп 
бол ды. Бұл – уақыт талабы, – 
де ді «AMANAT» партиясының 
Қа рағанды облыстық филиа-
лы ның т!рағасы Бекзат Алтын-
беков.

Жиында бүгінгі таңда атқа-
ры лып жатқан істер де сара лан-
ды. Арнайы келіп жастарға !з 
ойын жеткізген Қарағанды уни-

  верситетінің мұғалімі, про фес-
сор, тарихшы Нұрсаған Ахмет-
қы зы:

– Маған Президентіміздің 
ел ге шетелден қайтарылған ак-
тивтердің ашық болуы және 
мем лекеттік қорларды біріктіру 
ту ралы ұстанымы ұнады. Жол-
даудағы ерекеше қолдау та ба-
тын бағыттардың бірі – ауыл 
шар уашылығы туралы мәсе-
лелер деп санаймын. Соның 
ішін де !ндірілген !німді !ңдеу, 
оның жұмысын ынталандыру 
ар қылы мол табыс табу соның 
нә тижесінде ішкі !німді к!бей-
те отырып экспортты нығайту. 
Ол үшін мемлекет тарапынан 
ауыл-аймақтағы бизнесті қол-
дау, ұсақ шаруашылықтарды 
бі  ріктіру мәселесін шешуді 
атап к!рсетумен қатар, !нім 
!т  кізу саясатын дұрыстау ар қы-
лы шетелге шығару керек деге-
ні !те дұрыс болды. Мұндай 
сая    саттың тарихи !зегі – биыл 
құрылғанына 175 жыл толып 
отыр ған атақты Қоянды жәр-
мең кесі. Ол заманда мал !нім-
де рін тауар ретінде сату, айыр-
бас тау барысында ұтылумен 
қа тар, мол пайда табу мектебі-
нің тарихи тағылымы мол еді. 

Олай болса тарихтан сабақ 
алу  дың да бір мысалы осы Жол-
даудан к!рінді, – деп атап !тті. 

Сонымен қатар TALQYLAU 
диа лог алаңында с!з с!йлеген 
«Се німен болашақ» бірлес тігі-
нің Қарағанды облыстық фи-
лиалының басшысы Индира 
Тоқ     мурзина: 

«Жолдау – біз үшін стар те-
гия лық құжат. Жолдаудың жү-
зе ге асуына бәріміз, халық бо-
лып жауаптымыз. Мемлекет 
бас шысының қоғамдық са на-
ны !згерту керек дегені ұнады. 
9йт кені ортақ мүддеге жұ-
мылуы мыз тікелей қоғамның 
са  насына байланысты. «;ді-
лет ті Қазақстан және Адал 
аза мат ұғымдары егіз құндылық 
ре тінде әрдайым қатар жүруге 
тиіс» деді Президент. Олай бол-
са, азамат адал болғанда біздің 
мем лекетімізде әділеттілік бо-
ла ды, әр адам !зінің жұмысына 
шы найылықпен қарауы ке-
рек», – деді.

Жиында студенттер аға 
буын нан !з сұрақтарына тұ-
шым ды жауап алды.

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

(Басы 1-бетте)

– Ерлан Тұрсынбайұлы, ауыл 
әкім дерін сайлау қандай дәрежеде 
"тіп жатыр деп ойлайсыз? Осы 
ша р аны қолға алғандағы мақсат 
орындалып жатыр ма?

– Мемлекет басшысы Қасым-
Жо март Тоқаевтың бастамасы 
бойын ша аудандық маңызы бар 
қа лалардың, ауылдар мен кент-
тер дің және ауылдық округтердің 
әкім дерін тікелей сайлауы !туде. 
Жаңадан сайланған ауыл әкімдері 
Президент ұсынған «Халық үніне 
құ лақ асатын мемлекет» тұ жы-
рым  дамасы аясында халықпен 
ты ғыз байланыста жұмыс атқара 
оты рып, жергілікті жерлердегі 
мем лекеттік басқарудың жаңа 
мә дениеттін қалыптастыруда деп 
есеп теймін. Уақыт !те келе, Пре-
зи денттің бұл бастамасы !з нә ти-
желерін жақсы жағынан к!рсетеді 
деп сенемін. Менің ойымша, 
мем  лекеттік құрылымның бар-
лық деңгейлерінде, соның ішінде 
ауыл әкімдерін сайлауда демок-
ра тиялық қағидатты қолдау және 
құр меттеу маңызды. Ауыл тұр-
ғын  дарына !з басшыларын !з 

бе тінше анықтауға мүмкіндік 
бере тін процесс азаматтардың 
!мір ге ашықтығы мен белсенді 
қа тысуына ықпал етеді. ;рбір 
тұр ғынға !з дауысын білдіруге 
жә не ауылымыздың дамуына үлес 
қо суға тең мүмкіндік беретін әділ 
жә не ашық сайлауды қамтамасыз 
ету керек.

Ауыл әкімін сайлаудың тиім-
ділігін бағалау нақты жағдайларды 
және әрбір ауылдың контексін 
талдауды талап етеді. Нәтижелер 
әр жерде әртүрлі болуы мүмкін. 
Де генмен жалпы алғанда, ауыл 
әкім дерін сайлау үшін тұрғындар 
арасында сайлауды енгізу –  де-
мократия лық жолға жасалған 
батыл қадам. Мұндай шараның 
мақсаты – аза маттардың !з 
қоғам дастығына әсер ететін ше-
ші мдерді қабыл дауға қатысуы.

Бұл шараның сәттілігін анық-
тау үшін сайлаудың қатысу дең-
гейін, ашықтығын және олардың 
сайлау сапасына әсерін ескеру 
қажет. 

Біз осы процестің дамуын қа-
да ғалап, ауылымыздың тұрғын-
дарына жақсы жағдай жасау үшін 
анықталған проблемаларға жауап 
беруіміз керек.

– Жолдауда аймақтарды да-
мыту туралы міндеттер қойылған. 

Пре зидент ауыл әкімдерінің бюд-
жет дербестігі мен электо рат тық 
сипатын арттыра түсіру туралы 
тап сырма қойды. Соған қатысты 
пікіріңізді айтсаңыз.

– Президент жолдауында 
ауыл әкімдерінің бюджеттік дер-
бестігі мен сайлаулылығын арт-
тыру міндетін қою демократияны 
нығайтуға және !ңірлерді дамы-
ту ға ұмтылысты к!рсетеді. Бюд-
жеттік автономия ауыл әкімдері-
нің !з аймақтарындағы қаржы 

мен ресурстарды тиімді басқаруға 
мүмкіндік береді.  Инф ра құры-
лымды, білім беруді және ден сау-
лық сақтауды дамытуға !з үлесін 

қо сады. Ауыл әкімдерін сайлау !з 
ке зегінде тұрғындардың !з бас шы-
ларын таңдауға тікелей қаты суы-
ның маңыздылығын к!рсе теді. 

Жолдауда 2029 жылға қарай 
ұлт тық экономиканың к!лемін 2 
есеге ұлғайту, яғни 450 млрд дол-
ларға жеткізу жоспарлануда. Пре-
зидент бұл стратегиялық міндетті 
қа лайда орындауға тиіс екенімізді 
жеткізді. Басты мақсат – эко но-
ми каның тұрақты !сімін 6-7 
пайыз ға жеткізу. Бұл айтылған 
жо ба-жоспарлардың  барлығы  
мамандар тарапынан нақты зерт-
теліп, есептелініп жасалған. Пре-
зиденттің Жолдауындағы тапсыр-
маларды орындау 2023 жылы 
және 2024 жылы жаңадан сайла-
на тын аудан және облыстық дең-
гейдегі қала әкімдеріне тікелей 
байланысты болады деп санай-
мын. Сондықтан да ауылдағы 
ағайындар мен қаладағы жерлес-
тер !з таңдауларын дұрыс жасауы 
тиіс. Сонда ғана қаладағы, аудан-
да ғы азаматтарымыздың  жергі-
лікті жердегі атқарушы биліктің 
қа  былдаған шешімдеріне тікелей 
ара  ласып, қатысуларына мүмкін-
дік  тері артатын болады.

Қорытындылай айтқанда, бұл 
мін деттердің !ңірлерде !зін-!зі 
бас қаруды нығайту және бүкіл 
ел дің дамуы үшін маңызы зор. 
Де генмен бұл мақсаттарды табыс-
ты жүзеге асыру үшін жергілікті 
дең гейде қолдауды қамтамасыз 
ету, сондай-ақ азаматтарды оң 
мүд делерін !з дәрежесінде алып 
шы ғу үшін сайлаудың ашықтығы 
мен тұтастығын қамтамасыз ету 
қа жет. Бір с!збен айтқанда, де-
мок ратиялық үрдістерді !ңірлерді 
дамытуға пайдалануда Қазақстан 
үшін мүмкіндіктер зор.

– �ңгімеңізге рақмет!

Жазып алған 
Нұрлан ОРАЗҒАЛИ

ЖОЛДАУДЫҢ БАСТЫ 
БАҒЫТТАРЫН ТАЛҚЫЛАДЫ

Елімізде адал әрі әділ мем ле-
кет  тік қызметшілер мен депу тат-
тар болуы тиіс. Жаңа Қазақстанды 
сон  дай азаматтар аяғына тұр ғыза-
ды. Саяси жаңғыру болмай, әлеу-
мет тік, экономикалық тұрғыда 
да му да, !су де мүмкін емес. Сол 
се бепті сайлау жүйесіне біршама 
!з герістер енгізілді. Атап айтсақ, 
Мә жіліс және мәслихат сайлауы 
тәр тібі !згеріп, мажоритарлы 
жүйе мен !ткізілді. Яғни, Мәжіліс 
де путаттарының 70 пайызы про-
пор ционалды, 30 пайызы мажори-
тарлы жүйемен сайланды. Т!менгі 
палатадағы 49 депутаттың ішінде 
6 саяси партияның !кілдері де бар. 
Ал облыстық мәслихаттарда 50 
пайызы пропорционалды, 50 
пайызы можариталы жүйемен 
сайланғандар болса, аудандық 
мәслихаттарда – 100 пайыз !зін-
!зі ұсынған депутаттар. Президент 
партиялардың институционалдық 
және ұйымдастырушылық қабі-
летін арттырып, бәсекелестікке 
бейімделуіне к!ңіл б!ліп отыр. 
Жал пы, жаңа үлгі Парламенттің 
т! менгі палатасына жаңаша к!з-
қарасты азаматтардың келуіне 
мүмкіндік берді. Мен – бірман-
датты округ бойынша !зін-!зі 
ұсы нып сайланған депутаттың 
бірі мін. Императивті мандатқа 
к!шу арқылы депутаттардың !за-
ра сайлаушылармен байла нысын 
ны ғайту к!зделген. Аманат арқа-
ла ған сайын жауапкершілік кү-
шейе ді екен. Абай хакім айтқан-
дай, Құдайдан қорқып, пендеден 
ұялып жұмыс істейсің.

Сол сияқты ауыл, аудан әкім-
дерінің сайлауы да жаңашылдық. 
Президент бастамаларының бар-
лығы да адалдық пен әділдікке 
не гізделген, билік пен халыққа 
игілікті екені даусыз. Саяси тран с-
формация адалдықтың сақталып, 
әділдіктің орнауын қалыптастыра-
тын ойын ережесі. Бұл сан салада 
бармақ басты, к!з қыстылық пен 
монополияның түп-тамырымен 
жою ға жол ашады. Жаңа Қазақ-
станды құру үшін бетке алған 
бағыттан танбай, жаңа белестерді 
с!з бен емес нақты іспен бағын-
дыру керек.

Ауыл әкімдерін сайлау тәуел-
сіздік тарихындағы айтулы белес-
тің бірі болды. Енді, міне аудан 
әкім дері де сайланбақшы. ;кім 
сай лау – қазаққа бейтаныс рәсім 

емес. Бабаларымыз болыс, би, 
қа зыларды да, ханды да сайлаған. 
Ұлы далада қалыптасқан сайлауы 
да, заңы да, басқару жүйесі де бол-
ған. Сол үдеріс жаңғырып жатса, 
неге құптамасқа?! Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың әкімдер 
сайлауын қолға алуы саяси рефор-
маларға тың серпін берді. Былтыр-
дан бері мыңнан аса елді мекенде 
сайлау !тіп, 603 ауылдық округ 
әкімі сайланды. Олардың 215-і 
!зін-!зі ұсынса, қалғаны – қайта 
сайланған бұрынғы әкімдер. Биыл 
пилоттық жоба ретінде алғаш ен-
гізіліп отырған сайлау 3 қала мен 
42 ауданда !теді. Олардың бар-
лығы к!пшілік сеніміне ие бол-
ған дықтан әкім болып сайланды. 

Үміткерлерге талапты күшейту 
ке рек. Қазір «б!ліп ал да билей 
бер ге» салынып, әкімдікке мансап 
үшін таласатын кезең емес. Кері-
сін ше, ел үшін еңбегін аямайтын 
заман. ;кім сайлауы кандидаттар 
арасында бәсекелестік тудырады. 
Жергілікті жұртшылықтың ат-
қару шы билікті !зі таңдап, !зі 
сай лауы – демократиялық жария-
лы лықтың арқасы. Атқарушы 
би лікті сайлау әлемдік тәжірибеде 
бар. Америкада да штат губерна-
тор лары мен қала мэрлерін сай-
лайды. Есесіне, ел де тыныш, 
жо   ғарғы билік те тыныш. ;р ок-
руг !зі аттай қалап сайлаған ада -
мы на сенім артады, сенімін ақ та-
маса, мерзімінен бұрын алып 
тас  тай салады. Яғни, жұмыс істе-
мей тін әкім халыққа, халық та !зі 
таңдап сайлаған әкіміне ренжі-
мейді. 

Алдағы аудан әкімдерінің сай-
лауы сәтті !тетініне күмән жоқ. 
Тек халық с!здің емес, істің ада-
мын таңдаса игі. Қазір мұндай 

БОС МАНДАТ 
ВЕРА КИМГЕ БЕРІЛДІ

«AMANAT» партиясы Саяси кеесі Бюросыны 
�ау лы сымен Парламент Мәжілісі депутатыны пар-
тия лы� тізім бойынша бос мандаты Вера Кимге бе-
ріл ді. Тиісті шешім %Р Орталы� сайлау комиссия-
сына жі берілді.

таң дау туындап тұрған шақ. Сай-
лауға 25 жастан асқан мемлекеттік 
қыз метте еңбек !тілі бар азаматтар 
!зін-!зі де және кез келген пар-
тия ның ұсынысымен де түссе, 
ха лық !зінің қалаулысын сайлай 
ала ды. ;кім – ортақ тұлға. Сон-
дық тан әкімдер ұлтқа, руға б!лу-
ден бойын аулақ ұстап, тек халық 
деген ұғыммен жұмыс істеп, се-
нім ді ақтау басты міндет. Тек сон-
да сайлаушылардың сайлауға 
жә не атқарушы билікке деген 
се німі артады.

Түкпірде бір әкім сүрінсе, бар-
лық билікке сын. Президент 
әкімдердің – биліктің әрбір елді 
ме кендегі тікелей !кілі ретінде 
жұрт олардың қызметіне қарап 
бү кіл мемлекеттік басқару жүйе-
сінің тиімділігін бағалайтынын 
айтты. Сондықтан тиімді мемле-
кет және әділетті қоғам талаптары-
на сай болу үшін сайлауды әділ 
!т кізуді тапсырды.

;кімдерді сайлау – дер кезінде 
қолға алынған іс. Аудан әкімдерін 
сайлаудың !зі – ауыл әкімдері 
сай лауының сәтті !ткенінің бел-
гісі. Сайлау не үшін керек? ;кім 
бо латын үміткерлер арасында 
бәсе келестік пайда болады әрі 
жарысып жұмыс істеуге мүмкіндік 
береді. Халық та бір сайлауда үде-
сінен шықпаған әкімді екінші рет 
сайламайтын болады. Сол үшін 
әрбір адам «сайламасақ та сай-
лаулы» деген сенімсіздіктен ары-
лып, сайлауға азаматтық борыш 
деп қарауы тиіс. Мемлекет басшы-
сы халық пен билік арасында 
ашық диалог қалыптастырып, 
бір лік те тірлік кешуге шақырады. 
Жаңадан жасақталып жатқан 
реформалар – жаңа әрі әділетті 
Қа зақстан құрудағы алғышарттар. 

Қытайдың әйгілі ойшылы 
Конфуций «9з отбасында тәртіп 
жоқ адам мемлекетті тәртіпке кел-
тіре алмайды» деген. Мемлекет 
ауыл дардан, қалалардан, облыс-
тардан құралады. Президент айт-
қан дай, әкімдер мемлекеттің 
жер-жердегі !кілдері болған дық-
тан, халық тарапынан айтылған 
әрбір сын-ескертпелерді шын 
қа былдап, елмен алыспай про б-
леманы шешумен айналысқаны 
абзал. Сондықтан олар ұлтқа, руға 
б!лу емес, халық деген ортақ 
ұғым ды ұстанып, жұмыс істесе, 
жаңа реформалардың жеңісі сол 
бо лады. 

Қайрат БАЛАБИЕВ,
Парламент Мәжілісінің депутаты, 

«AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшесі

«AMANAT» партиясы %ара(анды облысты� филиалыны TALQYLAU диалог 
алаында кезекті отырыс *тті. Жолдауды �олдау(а арнал(ан жиын(а облысты� 
мәс лихат депутаттары, тарихшылар, �о(ам белсенділері, облысты� әкімдікке 
�а расты бас�арма басшылары, студенттер �атысты.

ӘКІМДЕР САЙЛАУЫ – 
САЯСИ ЖАҢҒЫРУДЫҢ ЖЕМІСІ

Президент %асым-Жомарт То�аевты басты ба(ытты 
саяси реформалар(а б1рып, мемлекеттік бас�ару ж2йесін 
реттеуді �ол(а ал(аны *те �1птарлы� �адам болды. 3йткені 
басшылы�ты реттеп алмай, тіршілікті т2зеу �иын. 

ДЕМОКРАТИЯ ӨҢІРЛЕРДІ 
ӨРКЕНДЕТУГЕ ҚЫЗМЕТ ЕТПЕК

Ерлан 5БДИЕВ, Парламент Мәжілісіні депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракциясыны м2шесі: 

Сіз не дейсіз?

Ауыл әкім дерін сайлау үшін тұрғындар арасында сайлауды 
енгізу –  де мократия лық жолға жасалған батыл қадам. 

Мұндай шараның мақсаты – аза маттардың $з қоғам дастығына 
әсер ететін ше ші мдерді қабыл дауға қатысуы.
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ОТАНДЫҚ МЕДИЦИНАДА ОТАНДЫҚ МЕДИЦИНАДА 
ДАҒДАРЫС КҮШЕЙДІДАҒДАРЫС КҮШЕЙДІ
(Басы 1-бетте)

Денсаулық сақтау саласын да-
мытуы тиіс ұйым – �леуметтік 
медициналық сақтандыру қоры 
(�МСҚ) қалыптасқан ауыр ах-
уал ға медициналық ұйымдар бас-
шыларының !зін айыптады: ме-
неджменті нашар к!рінеді. Ал 
олар дың айтар !з даты бар: Мем-
лекет басшысы ақ халатты лардың 
жалақысын жыл сайын к!теру 
мін    детін қойды, бірақ ол тапсыр-
 ма ны емханалар мен ауруха  на-
лар дың !з қаражаты есебінен 
орын дауына тура келген. Бюд-
жет   тен бұл мақсатқа арнайы ақ-
ша б!лін   бепті. 

Мұның сыртында �МСҚ 
олар дың науқастарға к!рсеткен 
ем-дом және басқа қызметтері 
үшін тарифтерді тым т!мен бел-
гілеп отыр, жете қаржы лан дыр   -
майды. Ол тарифтерді бекіту ке-
зінде басқа шауып, т!ске !р  леген 
инфляция, қым бат шы лық әу 
бастан ескерілмеді. 

Бұрынғы Денсаулық сақтау 
министрі, QazMed медқыз мет-
керлер кәсіподағының кеңес шісі 
Елжан Біртановтың болжа  мын-
ша, саладағы креди  торлық бере-
шектің ауқымы жыл соңында 
250-300 млрд теңгеге дейін жетуі 
мүмкін. Ахуал шынымен күрделі. 

Мәжіліс депутаты Гүлдара Нұ-
   ры мова қалыптасқан күрделі жағ-
дайды жасырмай, ашып айт ты.

«Кейбір емхана тіпті тонометр 
мен градусникті сатып ала ал  -
май ды. Қызметкерлерінің зей-
нетақы жарналары, меди  ка мент-
тер жет кі зілімі, ком     му      нал дық 
қызметтер бойынша қа          рыз  дары 
зорайып ба  рады. Бір қатар ау-
рухана шта   тын қыс қартты, жұ  -
мыскерлерін ақы  сы т!ленбейтін 
демалысқа жі   берді. Операциялар 
келесі жыл     ға ысы  рылуда. Ойлап 
к! ріңіз  ші, дерті жанына батқан 
сыр  қ ат ке зекке әзер ілігіп, ота 
жа    салуын жар ты жыл күтеді, ал 
оған келесі жылды күтіңіз дейді. 
Біз дабыл қақтық. Салалық ве-
домствоға жағ  дайды баяндап, 
сауал жолда  сақ, жал тарма жауап 
келеді. Мысалы, медұйымдарды 
шектей тін сы зықтық шкала неге 
қолда ны латынын сұрасақ, олар 
сызық тық шкаланың не екенін 
тү        сін      ді    ре ді», – деп кейіді депутат. 

Оның түсіндіруінше, �МСҚ 
!зіне мемлекеттен, бизнестен, 
қа рапайым қазақстандықтардан 
жарналар мен аударылымдар тү-
рінде тоқтаусыз миллиардтар тү-
сіп жатқанына қарамастан, т!-
мен та рифтермен, сызықтық 
шка     ла мен шектеп, емханалар 
мен ауру ха налардың қол-аяғын 
байлап-ма тап тастады. 

Сонымен бірге қор сызықтық 
шка ла қолданылатынын жыл ба-
сында, алдын ала ескертуі ке рек 

еді. Олай болмаған соң ем ханалар 
пациент емдеу кво тасын тез түге-
сіп қойған, сыр қаттар ле гін арты-
ғымен емдеген. �МСҚ олар үшін 
т!лемейтінін айтып, тулады. 
Дәрі лік препараттар, реактивтер, 
реагенттер, дәрігер еңбегі шы-
ғын далды. Олардың шығынын 
мем лекет пен қор !тегісі жоқ.

САЛАДАҒЫ АХУАЛ ҚАУЛАҒАН 
«�РТКЕ» ҰҚСАЙДЫ

Күн тәртібінде «!ртеніп» тұр-
ған !ткір мәселеге ден қойған 
�леу  меттік медициналық сақ-
тан  дыру қорының басқарма т!-
ра ға сы Сәбит Ахметов жаздан 
бері !ңірлерді аралап шықты. 
Содан медициналық активпен 
ортақ тіл тапты деу қиын. 

Мысалы, ақ халатты абзал 
жан    дар �МСҚ-тың қаржы б!луді 
жоспарға теліп қойғанына на-
раз ы. Себебі қор медициналық 
к! мек жоспарында әрбір емхана 
мен аурухананың !ткен жылдарда 
негізгі бейіні бойынша қанша 
сырқатты емдегеніне қатысты 
ста             тистикасын басшылыққа ала-
ды. Егер коронавирус бас к!теріп, 
әлемде қырғын сал мағанда, бәрі 
дұрыс болатын ба еді? Бірақ соң ғы 
үш жылдың екеуінде, пан демия 
кезінде ауруханалардың к! бі ко-
вид стационарлары ре тінде қайта 
бейінделді де, !зінің негізгі бейіні 
бойынша пациент терді к!п емдей 
алмады. Қазақ  стан хал   қы ның үл  -
кен б!лігі аты шулы инфек  циядан 
демігіп, демі үзілгелі жат  қанда, 
басқасы жайы на қалды емес пе?

Ал бүгінде солардың қаржы-
лан дырылуы күрт кеміді: пост-
пан демиялық жоспарлау бары-
сын да олардың негізгі бейіні 
бойын   ша емдеген аз шоғыр па-
циен тінің саны негізге алын ған. 
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ЖАҢА ОБЛЫСҚА ЖАҢА ОБЛЫСҚА 
ДЕМ БЕРГЕН ҚАРЖЫ ҰЙЫМЫДЕМ БЕРГЕН ҚАРЖЫ ҰЙЫМЫ

Ауыл шаруашылығы – эко но-
ми каның бір б&лшегі ғана емес, 
ұлт тық қауіпсіздіктің де алғы шар-
ты. Сондықтан да мұндағы ме ха-
низмдер, соның ішінде қаржылай 
те тіктер де жоғары тиімділікпен 
жү зеге асырылуы тиіс. Сондай 
ұйым ның бірі – «ҚазАгроҚаржы» 
ак ционерлік қоғамы.

Ширек ғасыр тарихы бар ком-
пания елімізде жаңа әкім шілік 
бір ліктер ашы луына орай қана-
тын кеңге жайып келеді. Сондай 
!ңірдің бірі – Абай облысы. Ұлы 
ақынның туған топыра ғында жұ-
мысын бастаға нына аз уақыт 
бол ғанына қара  мастан, қаржы 
ұйы мы жемісті еңбек етіп келеді. 
Мә селен, Абай облыстық филиа-
лы 2022 жылдың желтоқсан 
айын да құрылған. Семей қала-
сын да орналасқан б!лімше 
2023 жылдың басынан бері об-
лыс тың кәсіпкерлік субъектілерін 
жалпы сомасы 7 043 млн теңге 
болатын 380 бірлік ауыл шаруа-
шылығы техника сын сатып алуға 
қаржы бер ген. Сондай нысан-
дардың бі рі – 2013 жылы отбасы-
лық шаруа қо жалығы ретінде құ -
рылған «Ата су» ШҚ. Он жыл 
бұ рын Ая г!з ауда ны Мыңбұлақ 
ауы лында шаруашылық қызметін 
бастаған бұл қожалық бидай, 
сұлы, арпа және тағы басқа да 
дақылдар егу ге ден қойған. Ауыл 
шаруашылы ғы техникасын үнемі 
жаңартып оты ратын «Атасу» 

шаруа қожа лы ғы осы уақытқа 
дейін «Қаз Агро Қаржы» АҚ-мен 
етене әріп тес тікте қызмет етіп, 
700 миллион тең ге ден астам со-
маға ауыл ша руа  шы лығы тех ни-
касын сатып ал ған. Олар – трак-
т о р л а р ,  т ұ қ ы м  с е п  к і ш т е р , 
ком           байн  дар және та ғы басқа да 
ауыл шар уа       шы    лығы тех ни  ка -
лары. Шаруашы лықпен қ атар, 
мар кетинг қызметін де жол ға 
қойған қожалық бас шы лығы бұл 
қызмет тің ақпараттарын шебер 
пайдала нып, !нім !ткізу кезінде 
т!лем қабілеті жоғары, сенімді 
сатып алушыларды таң дай ды, !з 
!нім де рін ұтымды ба ға мен са та-
ды. Одан б!лек, «Атасу» ШҚ жыл 
сайын Астана, Алматы жә не Абай 
облы сындағы қала  лар да !тетін 
ауылшаруа    шылық жәр мең ке-
леріне қатысады. Шар  уа қожа-
лығының !ңірдің эконо ми     касы -
на, әлеуметтік жағдайына да 
қол         дауы үлкен. Мысалы, Аяг!з 
қаласының да муына қосқан үлесі 
үшін 2018 жылы «Аяг!з мақта ны-
шы» медалімен және грамо та-
сымен марапатталған, Мың бұ  лақ 
ауылдық округінің әкімі Ж.Есен-
жаро  ва ның к!п жылғы адал ең-
бегі үшін алғыс  хат    тарын алған. 

�рине, бұл жетістіктерде біз 
с!з етіп отырған «ҚазАгроҚаржы» 
компания  сы ның да үлесі бар. 
Осы  дан 24 жыл бұ  рын құрылған 
шақта ауыл шаруашылығы сала-
сындағы басты мәселе – техника 
пар   кін жаңарту мис сиясы жүк-

телген қар жы ұйымы содан бері 
«Са палы және бәсе келі лизингтік 
қыз меттер ұсыну жо    лы мен Қа-
зақ стан Республикасының агро-
!нер кәсіптік кешенін тех ника лық 
жарақтандыруға жәр   дем десу» 
мін  детінен айныған емес. Енді 
бү гінде ол Қазақ стан ның ауыл 
шаруа шы лы ғын дағы лизинг на-
ры ғында к!ш басшыға айны лып 
отыр. Бұл са ланы қа зіргі заманғы 
және жо ғары техно логиялық тех-
ни  ка мен қа жет тілігіне қарай 
қам           та масыз етіп ке   леді. Қоғам 
Жар    ғ ы  сында к!р сетілген ке   лесі-
дей қыз мет түр лерін жүзеге асы    -
ру да. Бүгінде ком    па  нияның Қа-
зақ    станның бар      лық ай    мақ     та
рын     да 15 филиа лы бар, еншілес 
кәсіпорындары жоқ. Құрылған 
1999 жылдан бас тап «ҚазАгро-
Қаржы» АҚ агро !нер кәсіп ке-
шеніне 1 333,4 млрд тең ге ин вес-
тиция құй  ған екен. 2000 жыл      дан 
бергі лизингке алын  ған тех   ни  ка 
са ны – 73,5 мың бір лік. Биыл ғы 
1 тамыз күн гі жағ дай бойынша 
оның 11 856 бел сенді қарыз алу-
шысы бар.

Осынау жетістіктердің таби-
ға тына терең үңіле түсер болсақ, 
«Қаз Агро Қар жы» АҚ ұсынатын 
бағдарламалардың кең ауқымы 
ауыл шаруашылығы қажет тілік-
тері үшін кез келген дерлік маши-
 наларды немесе жабдық тарды 
са тып алу ға мүм кін дік береді. 
Со  ның ішінде «Экс пресс лизинг» 
не месе «Мастер лиз  инг» сияқты 

ар найы бағдарламалар тұ ты    ну-
шылар үшін техника паркін 
жаңар   туға керек міндетті шығын-
дарды дұрыс жоспарлауда үлкен 
к! мек. Мәселен, «Экспресс ли-
зинг» бағдарламасы бойын ша 
!тінімді қарастыру мерзім – 
5 күн! Қазақстанда мұндай жыл-
дам шешімді тек «ҚазАгро Қар-
жы» акционерлік қоға мы ғана 
ұсына алатынын мақтаныш пен 
атай кету керек. 

Ал «Мастер лизинг» бағдар-
ламасы ар қылы бір жылға несие 
желісін ашуға болады. Бұл одан 
кейінгі несиелеу про це сін жеңіл-
детеді. Лизингтің стандартты 
шарт  тарынан б!лек компа ния-
ның «Жеңіл    детілген лизинг» бағ-
дарламасы бар. Ол арқылы ауыл 
шаруашылығы тауа  рын !нді-
рушілер үшін мемлекеттік қол  дау 
бағдарламасын сәтті жүзеге асы-
руға болады.

2023 жылдың 26 маусымында 
«Lзі міздің жем», «Қазақстанда жа -
сал ған», «Жа сыл !нім», «Жеңіл          дікті 
лизинг» сияқ        ты 4 бағ     дарлама іске 
қосылды. Мал шаруа  шылығының 
азық базасы на қа   жет    тілігін қамта-
масыз етуге, ауыл шаруа шылығы 
жануар ларының !німді  лігі мен мал 
!нім дерінің к!лемін арттыруға ба   -
ғытталған «Lзіміздің жем» бағ  дар      -
ла   масын жүзеге асыруға 20 млрд 
теңге б! лін  ген. Ал «Қазақ стан да 
жасалған» бағ   дарламасы отан дық 
!ндірістен немесе құрау дан шыққан 
ауыл шаруа шылығы тех никасын 

лизингке қаржы лан дыруға ба-
ғытталған. Бағдар ла ма ны қаржы-
ландыруға 15 млрд  тең    г е жұм сал-
мақ. «Жа   сыл !нім» бағ    дар  л  а масы 
әле уметтік маңызы бар азық-түлік 
!німдерін (к!к !ніс тер, жеміс-жи-
дектер, қант қы зыл ша     сы) !нді-
рушілерді жеңіл  дікпен қар жы -
ландыруды мақсат етеді. Оны 
жүзеге асыруға 10 млрд теңге қа-
растырылып отыр.

«ҚазАгроҚаржы» АҚ мем ле-
кет бас шысының саясатын бел-
сен ді түрде жүзе ге асырып, тех-
ни ка сатып алуға лизинг беру 
ар қылы Қазақстанның агро!нер-
кә сіп кешенін нығайтуға жан-
жақ ты к! мек к!рсетуде. Компа-
ния 1999 жылғы 28 жел тоқсанда 
Қазақстан Республикасы Үкіме-
тінің «Ауыл шаруашылығының 
кейбір  мәселелері  туралы» 

1999 жыл  ғы 24 қара шадағы 
№1777 Қау лысына сәйкес ауыл 
шаруа шы лығындағы негізгі мә-
се ле лер дің бірі – техникалық 
парк ті жаңар ту жағдайын шешуге 
к!  мектесу мақсатында құрылған. 
2022 жылдың 25 шілдесінен бас-
тап компания – «Аграрлық несие 
корпорациясы» АҚ-ның еншілес 
ұйымы. Lз кезегінде «Аграрлық 
несие корпо рациясы» АҚ-ның 
Жа лғыз акционері – «Бәйтерек» 
ұлттық басқарушы холдингі. 
Ком  пания !з қызметін «Акцио-
нер лік қоғамдар туралы» заңға 
жә не әлемдегі корпоративтік 
бас қа рудың үздік тәжіри бесіне 
сәй кес жүзеге асырады. Қоғам 
жал ғыз акционердің мүддесі үшін 
жұ мыс істейді, жалғыз акционер 
мен Директор лар кеңесіне есеп 
береді.

Қор басшылығы проб   лема лар дың к�птігін мойындады. 
Сә бит Ахметовтің айтуынша, әр �ңірдің �з ерекшелігі бар, 

алайда проблемалары ұқсас келеді. Мы салға, бірінші 
кезектегі мәселе – медициналық к�мектің бірқатар түрі 
мен бейіндері бойынша т� ленетін тарифтер тым т�мен. 

+сі ресе, жедел жәрдемдердің жағ дайы аянышты: олардың 
қыз                     метіне бекітілген тарифтердің аз дығы сонша, тіпті 

т�л шы ғыс тарын «жабуға» жетпейді.

Қор басшысы !з ұста ны мында 
та бан дады: қаражат әрбір ауруха-
нада ғы койка санына қарай емес, 
бұрынғы жылдары к!р сеткен 
ме ди циналық қыз  меттерінің 
тал  дауына сай б!лі неді. Lңірлік 
ко миссия да басқа тәсілдерге, 
со        ның ішінде ауруха налардың 
ша   ғы мына бағдарлана алмайды. 

Сонымен қатар М�МС жү-
йе  сі мен халықты қамту да проб-
ле ма ға айналды: медсақ танды-

рыл мағандар саны !сті. Дә                 рі             -
герлердің айтуынша, олар дың 
мойнынан осы жүйені іл герілету 
міндетінің жүгі алып тасталуы 
тиіс, !йткені олардың мис сия-
сы – адамдарды емдеу. М�МС 
мәселелерімен қор және жер   -
гілікті әкімдіктер айна лысуы қа-
жет. �йткенмен, билік мед-
ұ й ы м д а р д ы  м е д и ц и н а л ы қ 
сақ     т  ан    дыруды насихаттауға 
мәж    бүр леуін қоятын емес.

Қор басшылығы проб   лема-
лар дың к!птігін мойындады. 
Сә бит Ахметовтің айтуынша, әр 
!ңірдің !з ерекшелігі бар, алайда 
проблемалары ұқсас келеді. Мы-
салға, бірінші кезектегі мәселе – 
медициналық к!мектің бірқатар 
түрі мен бейіндері бойынша т!-

налық ұйымдар тіпті қанша жер-
ден медсақтандырылса да, алды-
на азап шегіп келген науқастың 
бетін қайтаруға мәж бүр. Ол үшін 
�МСҚ ақша т!ле мейді. 

Қор басшысының ұстанымы 
(тіпті, үкімі десе болады) – үзіл-
ді-кесілді: сызықтық шкала сол 
бойы қалады. Ол ол ма, оны ба-
қы  лау күшейтілді. Мысалы, был-
тыр �МСҚ емханалардың тек 
жыл дық к!лемін бақылайтын. 
Нә тижесінде, медұйымдар сыр -
қат   тар аз жүгінген маусымнан 
қалған лимитті дерттілер саны 
шырқау шегіне жететін мау        сым-
ға, мысалы күзге лақты    ра тын. 
Енді олай жасай алмайды. С.Ах-
метов «бүгінде жоспардың ай 
сайынғы орындалуын мұқият 

бақы лай  ты нын және емдел  ген-
дер саны к! лем нен асып бара 
жатса, оны жос пардан алып, 
кесіп тастайты нын» мәлімдеді. 

ҚАРЫЗ М9СЕЛЕСІ 
ҚАЛАЙ ШЕШІЛЕДІ?

«Бүгінде жергілікті бюд   жет-
тердің қаражаты есебінен мемле-
кеттік медициналық ұйымдар  -
дың кредиторлық берешегін !теу 
мә селесі пысықталуда. Креди-
тор лық берешекті !теу �МСҚ 
құзыретіне кірмейтініне қара-
мас тан, қор жағдайды қарап, 
тал   дау жа сайды әрі ұйымдардың 
қар жылық жағдайын жақсарту 
ж! нінде ұсыныстар әзірлейді. 
Сон  дай-ақ  Денсаулық сақтау 
ми       нистр лігімен бірлесіп, биылғы 
шіл деде М�МС жүйесінен қо-
сымша 60 млрд теңге б!лу туралы 
шешім қабылданды. Қаржы фи-
лиалдарға жеткізіліп, меди  ци-
налық к!мекті сатып алу рә сім-
дерін жасауға медициналық 
ұйы м      дар арасында б!лінді», – 
деп түсініктеме берді қор.

Қор басшысы қалыптасқан 
ахуал үшін емханалар мен ауру-
ха налардың !зін айыптауға 
бейім. 

«Салмақты проблема – меди-
циналық ұйымдардың креди -
торлық берешегі. Олардың пайда 
болуының бірнеше себебі бар. 
Үкі меттің №1193 Қаулысы ая -
сын   да жыл сайын жалақыны 
!се ді. Нәтижесінде, медици   на-
лық ұйымдардың бюджетінің 
80%-ға жуығы еңбекақыны т!леу 
қорына жұмсалады, басқа мін-
деттерге ақша жетпей қалады. 
Дәрі-дәр мектердің, шығын ма-
те риал  дарының және комму-
налдық қыз  меттердің қымбат-
т ау ы  д а  п р о б  л е м а  б о л ы п 
жа       мал  ды. Lз бюд жетін тиімсіз 
пайдалану, на шар менеджмент 
салдарынан кредиторлық бере-
шектің пайда болу жағдайлары 
кездеседі. Мы салы, кейбір меди-
циналық ұйым сұраныс болмаса 
да, бірден бір неше айға дәрі-
дәрмектің қо сым ша қорын, 
неме  се бір пре парат тың бірнеше 
аналогын са тып алған, М�МС 
ақшасы есе бінен миллиард тең  -
геге ауыр техника алған, шектен 
тыс үлкен штатты ұст аған. Бе-
решегі  бола тұра,  ақ шалай 
сыйақы     лар т! ленеді», – де ді 
�МСҚ басшысы Сәбит Ахметов.

�ділдік үшін айталық, қор да 
!з ұжымына сыйақы т!лейді.

Қор басшысы қаражат ре-
сурс    тарының тапшылығы тұйы -
ғынан !з бетінше шығуды ұсын-
ды: б!лін ген бюджет аясында 
қар жыны басқаруды үйрену, 
шы ғын дарды оңтай ландыру 
жолдарын іздеу, даму үшін ішкі 
резервтерді босату. 

�МСҚ ұсынуынша, меди-
циналық ұйымдардың басшыл-
ары қаржы дағдарысының алдын 
алу үшін штаттарын оңтайлан-
дыруы қажет. Сұранысы аз про-
фильдер бойынша дәрігерлердің 
қосымша ставкаларын алып тас-
тап, медициналық қызмет тердің 
жекелеген түрлерін бірле сіп 
орын       дауға беруі қажет. Яғни, 

ленетін тарифтер тым т!мен. 
�сі ресе, жедел жәрдемдердің 
жағ дайы аянышты: олардың қы-
з   ме  ті не бекітілген тарифтердің 
аз дығы сонша, тіпті т!л шы ғыс-
тарын «жабуға» жетпейді.

Тағы бір түйткілді мәселе – 
сы зықтық шкаланың қол да ны-
луы. Сайып келгенде, ол әр ем-
хана мен аурухананың ем дейтін 
сырқаттарының санын квоталап, 
шектейді. Салдарынан, медици-

кей  бір дәрігердің жеке бірлігін 
ұс та майды, оны жұмыстан боса-
тып, міндетін басқа дәрігерге 
жүк тейді. Бұдан б!лек, ауруха на-
лар мен емханаларға бос ғима  -
рат тары мен б!лмелерін жалға 
беру ге, дәрі-дәрмектерді сатып 
алу к! ле мін қайта қарап, азай-
туына тура келуде. 

�кімдіктер медұйымдардың 
даму жоспарын қайта қарап, ар-
тық шығындарды алып тастап 
жатыр.

Мұның бәрі халыққа ұнамауы 
мүмкін. Lйткені соның салда   ры-
нан мәселен, тұрғындар жағдайы 
күрт нашарлағанда жедел жәрдем 
шақыра алмайды, жедел жәр-
демге !з аяғымен жетуі тиіс. 

«2023 жылдан бастап Ас    та-
надағы №4, №9 және №10 ем-
ханаларда шұғыл медициналық 
к!мек бойынша пилоттық жоба 
сы нақтан !тіп жатыр. Пилоттық 
жобаның негізгі мақсаты – ста-
цион   арлардың жүктемесін азай -
ту. Пилоттық жоба негізінде осы 
емханаларда арнайы б!лімше 
құ рылды. Созылмалы ауруы !р-
шу генде, тері мен тері астын  да ғы 
тіндердің !ткір қабыну ауру  лары 
туындағанда, жеңіл жарақат, 
жара, 1-2 дәрежелі күйіктер, к!-
герулер, созылу, тері н  ің сыды-
рылуы кезінде, созыл  малы ауру-
д а н  т у ы н д а ғ а н  ау ы р с ы н у 
син   д ром  дарында, жануарлар 
тістеп, жәндіктер шаққанда, ар-
териялық ги пертензия кезінде 
және басқа сында, сырқаттар осы 
арнайы б!лімшелерге !з бетінше 
жүгі неді»,  – деп хабарлады 
�МСҚ.

Салдары не болды: мәселен, 
№10 емхананың жедел жәрдемі 
жыл басынан 2,4 мың сырқатқа 
к!мек к!рсетіпті. Оның 97%-дан 
астамы !з бетінше жеткен. Жү-
гінгендердің т!рттен бір б! лігі – 
балалар. Жүгіну себеп те    рінің 
жар    тысына жарақат алу ықпал 
етіп ті. Сонда айталық, аяғы сын-
ған адамды жедел жәр деммен 
алып кетпей, !з аяғымен келуге 
мәж                    бүрлеу қаншалықты әді-
летті?

Қор болса, мұнымен шектел-
мей, жаңа биіктерге құлаш ұрды. 
�МСҚ Қазақстанда жедел жәр-
демді аутсорсингке бермек.

«Емханалардағы пилоттық 
жоба аясында жұмыстың тағы 
бір моделі сынақтан !теді: жедел 
жәр дем к!мегін к!рсетудің шұ-
ғыл   дығы ж!нінен 4-санаты аут-
сор сингке беріледі. Бірін шіден, 
бұл шақыртуларға ба рынша же-
дел жетуге, кешікпеуге жол аша-
ды. Lйткені кешіксе, жедел жәр-
дем айыппұл арқа лайды. Екін                ші -
ден, шығындар оңтайлан ды ры-
лады, қаражаттар босаты лады», – 
деп мәлім етті қор.

Қазақстанда жұмыс беру ші-
лер дің, ірі кәсіпорындардың !з 
пер  соналын аутсорсингке жібе-
ру мен тым әуестенуі 2019–
2021 жыл    дары елде ереуілдердің 
жап  пай белең алуына соқтырды. 
Шенділердің мына сынағы неге 
соқтыратыны белгісіз.

Елдос СЕНБАЙ
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МОНОҚАЛА: ҮМІТ ШАМЫ 
ҚАЙТА ЖАНДЫ...

Б�гінде елімізде 89 �ала бар болса, оларды� 27-сі моно�ала 
санатына жатады. Б�л �алаларда�ы т�р�ындар саны – 1,5 млн адам�а 
жуы�. Моно�алалар �ндірістік �неркәсіп �німдеріні� 40 пайыз�а 
жуы�ын �ндіреді. М�най-газ, металлургия, химия �неркәсібі және 
энергетика саласында�ы ірі кәсіпорындарымыз сонда шо�ырлан�ан. 
Алайда б�л �алаларда шешімін таппай келе жат�ан т�йткілдер аз емес. 

Мәселен ең маңызды проблемаларға 
не гізгі салалардағы бәсекеге қабілет     ті-
ліктің жоғалуы, тұрғын үй және к�лік 
ин  фрақұрылымы сапасының т�мендігі, 
жалақының т�мендігі және жұмыссыз    -
дық деңгейінің жоғары болуы жатады. 
Аталған мәселелерді шешу үшін Мемле-
   кет басшысы моноқалаларға қатысты 
мемлекеттік саясатты қайта қарау, олар-
дың одан әрі дамуына және ең бастысы, 
онда тұратын азаматтарға қолдау к�рсе   -
туді тапсырған болатын. Осыған орай 
соңғы уақытта үкімет моноқалаларды 
дамытуға айырықша к�ңіл б�ліп келеді. 
Бұған күні кешегі ел үкіметінің Жаңатас, 
Қаратау және Риддер қалаларын 2023-
2027 жылдар аралығындағы әлеуметтік-
экономикалық дамуына арналған ке  -
шенді жоспарын бекіткендігі дәлел. 

МОНОҚАЛАЛАРҒА 1,7 ТРЛН ТЕҢГЕ 
ЖОСПАРЛАНҒАН

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев �з с�зінде 27 моноқаланың әр-
қайсысының тұрақты экономикалық 
�сім нен бастап тоқырауға дейін даму 
перспективалары әртүрлі екенін атап 
�ткен еді. Олардың кейбірі нарыққа 
бейімделіп, экономикасын әрта ра птан-
дырып үлгерді. Осыған байланысты Ұлт-
тық экономика министрлігі моно  қа-
лаларды дамытуда кешенді тәсілді 
қол    дану мақсатында, сондай-ақ жаңа 
шара ларды жүйелеу және іске асыру 
үшін тиісті Жол картасын әзірлеп жатыр 
екен. Жол картасында Моноқалаларды 
мемлекеттік қолдау шараларының 
бірың ғай тізбесін, 1леуметтік-эконо -

микалық дамытудың кешенді жоспар-
ларын әзірлеу, индустриялық аймақтар 
мен озық даму аумақтарын құру және 
тағы басқа мәселелер к�зделген.

Ал кешегі бекітілген кешенді жоспар 
бойынша 10 моноқаланың әлеуметтік-
экономикалық жағдайын жақсарту 
бойынша нақты мақсаттар белгіленді. 
Бұған дейін министрлер кабинеті Алтай, 
Арқалық, Балқаш, Жітіқара, Лисаковск, 
Серебрянск және Степногорск қалалары 
бойынша кешенді жоспарлар қабылдаған 
еді. 10 кешенді жоспар аясында 608 тар-
мақтан тұратын іс-шараларды іске асыру 
к�зделген: денсаулық сақтау, білім беру, 
спорт, инженерлік инфрақұрылым, ша-
ғын және орта бизнес, агро�нер   кә сіптік 
кешен нысандарын салу және ж�ндеу, 
заманауи жабдықтарды сатып алу қарас-
тырылған. Осы мақсаттарға 1,7 трлн 
теңге жоспарланған.

«Мысалы, Жаңатас қаласында рес-
пуб ликалық және жергілікті бюджет, 
сондай-ақ басқа да к�здер есебінен 75 іс-
шараны іске асыруға 3 млрд теңгеден 
астам қаражат жоспарланған. Қаратауда 
шамамен 50 млрд теңге – бюджеттен тыс 
ақша. Арқалық қаласында Маятас клас-
терінің кен орындарына геоло гиялық 
зерттеу жүргізілгеннен кейін тау-кен 
байы ту комбинатын салу жоспарланып 
отыр. Құны 315 млрд теңге болатын жоба 
1,2 мың жұмыс орнын ашуға мүмкіндік 
береді. Арқалықты әлеуметтік-эконо     ми-
калық дамытудың кешенді жоспары 
Қос танай облысының Амангелді және 
Жангелді аудандарын дамыту ж�ніндегі 
іс-шаралармен толықтырылған», – дейді 
Үкіметтің баспас�з қызметі.

Сонымен қатар Үкімет баспас�зі 
Бал қаш қаласында Кешенді жоспарды 

іске асыру нәтижесінде �неркәсіп �нді    -
рісінің нақты к�лемінің индексі 8,5%-ға, 
�ңдеуші �неркәсібінің үлесі 90%-дан кем 
емес �сіп, негізгі капиталға салынған 
инвестиция 57 млрд теңге болады деп 
кү тіліп отырғанын хабарлады. Сондай-
ақ шағын және орта бизнес нысан   -
дарының саны, олардың �німдерінің 
к�лемі және жұмыс орындары біраз 
к�беймек. Ал әуежай реконструк  ция -
ланғаннан кейін туристер ағыны мен 
іскерлік белсенділік 4 есе артады деп 
болжанып отыр. Енді 2027 жылға дейін 
атмосфераға таралатын зиянды шыға     -
рын     дылар 78,5 мың тоннадан 50,2 мың 
тоннаға дейін азаяды деп күтілуде.

Ақмола облысының Степногор қа-
ласына келсек, �нім шығаруды 71 млрд 
теңгеден 90 млрд теңгеге дейін, ал ауыл 
шаруашылығындағы ЖІF к�лемін 10%-
ға арттыру к�зделіп отыр. 3,5 мың жаңа 
жұмыс орны құрылатын болады. Меди    -
цина қызметкерлері жаңа медициналық 
колледжде дайындалатын болады. Орта-
 лық қалалық ауруханаға күрделі ж�ндеу 
және техникалық жарақтандыру жұмыс-
та     ры жүргізіледі. Сондай-ақ жы лумен 
және электрмен жабдықтау мен кәріз 
же лілерінің тозу деңгейін т�мендету 
жос парланып отыр. 15 аула аумағын 
абаттандыру есебінен балаларға қолайлы 
жағдай жасалады. 

Жалпы экономиканы әртарап тан-
дыру мақсатында 5 моноқалада 2 806 жұ-
мыс орнын аша отырып 214,3 млрд теңге 
сомаға 14 «зәкірлік» жоба іске асырылуда.

КЕШЕНДІ ЖОСПАРДЫҢ ІСКЕ 
АСУЫ БАҚЫЛАУДА БОЛМАҚ

Жалпы «AMANAT» партиясы жа-
нындағы Fңірлік даму ж�ніндегі рес-
публикалық кеңестің отырыстарында 
осы моноқалалардың әлеуеті мен бола-
шағы туралы аз айтылып жүрген жоқ.

Онда кеңес т�рағасы, Мәжіліс де -
путаты Берік Бейсенғалиев барлық мо -
но қаладағы коммуналдық инфрақұ  ры-
лымның тозығы жетіп тұрғанын ай      тып 
келген еді. Сонымен қатар ол де пу  тат 
ретінде үкіметке Алтай, Балқаш, Жаңа -
тас, Қаратау, Лисаковск, Риддер, Се-
ребрянск, Степногорск және Арқалық 
сияқты 10 моноқаланы әлеуметтік-эко -
номикалық дамытудың 2023-2027 жыл  -
дарға арналған кешенді жос пар  ларын 
бекітуді жеделдету қажеттілігі туралы 
депутаттық сауал жолдаған бо  латын. 
Осы мәселе бойынша Берік Бей  сен-
ғалиевпен байланысып, пікірін сұ радық.

«Моноқалалар мәселесі маған етене 
таныс. Сайлауалды науқан кезінде ха  -
лықпен кездесулер барысында жи   налған 
�тініш тілектердің басымдығы елдің 
әлеуметтік жағдайына байланысты бол-
ды. Оның ішінде моноқалалардың әлеуе-
ті мен болашағы мәселелері бар. Аталған 
сұрақтар «AMANAT» партиясы ның 
жанындағы Fңірлік даму ж�ніндегі 
респуб   ликалық кеңестің уәкілетті мем -

лекеттік органдар мен моноқалалар 
�кіл  дерінің қатысуымен �ткен маусым  -
дағы отырысында к�терілген. Оның қо -
рытындысы бойынша жауапты атқа   ру-
шы органдарға барлық моноқалаларға 
тән проблемаларды жүйелі түрде шешуді 
бастау ұсынылған. Моноқалаларға сапар 
кезінде к�зіміз жеткені, кейбір сұрақтар 
уақыт күттірмей шешуді қажет етеді. 
Мәселен, Арқалық қаласындағы жылу 
электр станциясының жұмысы. Қыс 
басталмай қала тұрғындары жылумен 
толық қамтылуы қажет. Арқалық жылу 
электр станциясының жұмысын �ткен 
сапарларым кезінде де бақылап, қада  -
ғалауға алдым. Нысанның жұмыс істеу 
кезінде к�птеген ақаулар шыққаны 
туралы да жазғанмын. Энергетика ми-
нистрі Сатқалиев мырзаға да осы жағдай 
туралы депутаттық сауал жолдап Атом-
дық және энергетикалық қадағалау мен 
бақылау комитетінің �кілдерін Арқа -
лыққа жіберуін сұрап едім. Министр 
жедел түрде тиісті комитет қызмет  кер-
лерін Арқалық қаласына жіберіп, тексеру 
жұмысын жүргізді», – дейді ол. 

Сонымен қатар депутат енді қажетті 
кешенді жоспарлар қабылданғаннан 
кейін олардың іске асуын жіті бақылауға 
алатынын айтты. 

«Мемлекет басшысын елдегі моноқа-
  лалардың жағдайы алаңдатып отырғанын 
жыл сайынғы Жолдаудан байқауға 
болады. Биыл Мемлекет басшысы елді 
су, газ және сапалы жолдармен қамтама-
 сыз етуге басымдық беріп отыр. Ол үшін 
жауапты министрліктер де құрылды. 
Сон дай-ақ, халықты баспанамен қамту 
жолдарын да к�терді. «Отбасы банктің» 
қызметін қайта қарау керек. Ел прези -
денті: «басты назарды облыс орталық -
тарына ғана емес, аудандарға, моноқа -
лаларға және ауылдарға аударған 
ж�н», – деген еді. 

Қазір, моноқала тұрғындарын алаң-
дататыны баспана және жұмысыссыздық 
мәселесі. Осы себепті, к�птеген тұр-
ғындар үлкен шаhарларға к�шуге мәж -
бүр. Ол жасырын мәселе емес. Бұл мә   -
селенің алдын алу үшін халық үніне 
құ лақ түрілуде. Мәселен, �ткен жылы 
шағын қалаларды сумен қамтамасыз ету 
үшін 16 млрд, жылуға 25 млрд теңге б�-
лінді. Бұл, әрине, қазір толық қамтуға 
жеткіліксіз. 1лі де жұмыс жүргізуді талап 
етеді. Ауылдағы ағайынға қолдау қажет. 
Инфрақұрылымы мен әлеуеті дамыса, 
моноқалаларымыздың жойылып кету 
қаупі сейілетін еді», – дейді мәжілісмен. 

МОНОҚАЛАЛАРДАҒЫ 
М�СЕЛЕЛЕР ҚАНДАЙ?

Моноқалалардың ең негізгі проб -
лемалары – негізгі салалардағы бәсекеге 
қабілеттіліктің жоғалуы, тұрғын үй және 
к�лік инфрақұрылымы сапа сының т�-
мендігі, жалақының аздығы және жұ-
мыссыздық деңгейінің жоғары болуы. 
К�пшілігінің әлеуметтiк-экономикалық 
даму қарқыны бәсең. Сонымен қатар 
халық санының кемуі де б�лек мәселе. 
2000 жылдары бұл қалаларда 3 млн адам 
тұрған болса, қазір 1,4 млн халық тұрады. 
Деректерге сүйенсек, шаһарлардағы ха -
лық санының �сімі аса жоғары емес. 
Ұлттық экономика министрлігінің рес -
ми мәліметінде моно және шағын қала -

ларды қоса есептегендегі халық саны 
2009-2019 жылдар аралығында бар-жоғы 
52,5 мың адамға к�бейгені к�рсе тілсе, 
осы жылы Ұлттық экономика вице-
министрі Бауыржан Омарбеков моноқа-
  лалардағы халық санына да жеке тоқтал-
    ған бір с�зінде: «Моноқалалардағы 
де  мо     графиялық жағдай к�ші-қон ағы -
ны    мен және халық санының т�мен  деуі-
мен сипатталады. Осылайша, 7 жыл да 
к�ші-қонның теріс сальдосы 336-дан 
13 088 адамға дейін �сті, ал моно қа-
лалардың халқы 2,5%-ға қыс қарды. 2030 
жылға дейінгі демо  графиялық болжамға 
сүйенсек, 16 мо ноқалада халық саны 40 
мың адамға, яғни 821 мың    нан 741 мыңға 
дейін азаюы ық тимал. Болашақта Сереб-
рянск және Қара жал сынды кейбір мо-
но   қалаларды ауылға айналдыру мә    селесі 
туындауы мүмкін», – деген еді. 

Ал экономист Бейсенбек Зиябековтің 
пікірін сұрағанымызда ол ауыл шаруа    -
шылығы кооперативтерін құру ісіне 
басымдық беру керектігін айтты. Соны-
мен қатар моноқалаларда ауыл шаруа-
шылығы �німдерін �ндіретін кәсіпорын-
дар к�бірек салынуы тиіс деп санайды. 
Бұл �з кезегінде қаланың дамуына серпін 
беретін маңызды фактор екенін айтқан 
ол шағын және орта кәсіпті дамыту да 
к�птеген түйіткілдің шешілуіне ықпал 
етеді дейді. «Үкіметтің моноқалалардағы 
аталған жағдайға к�ңіл б�луі, әрдайым 
назарда ұстауы орынды. Моноқалаларды 
олармен іргелес жатқан ауылдардан жеке 
б�ліп алып қарастыруға болмайды. Бар-
лығы кешенді түрде қамтылып қарасты-
рылуы керек. Сонда ауыл мен қала ара-
сындағы үзіліп қалған жіп қайта 
жал       ға       нады. Моноқала да, ауыл да қатар 
да миды. Бизнес саласы біраз шаруаны 
реттеп береді деп ойлаймын. Бізде үлкен, 
шағын және орта бизнестердің әрқайсы-
сы �з қазанында ғана қайнап жатыр. 
Ара ларында байланыс жоқ. Осыны рет -
теу керек. Сонда ірі бизнес орта биз нес-
ке, орта бизнес ірі бизнеске қызмет 
к�рсе   тетін болды. Ауыл мен қала ны да 
осылай жалғастырамыз, – дейді Бей-
сенбек Зиябеков.

ТҮЙІН:
Үкімет моноқалалардың мәселесіне 

2012 жылдан ғана назар аудара бастады. 
Fйткені шағын қалалардағы жағдайды 
реттей алмаса, ондағы мәселелер ушыға 
беретінін жақсы түсінді. 2012 жылдың 
ма мыр айында «2020 жылға дейін Моно-
қалаларды дамытудың мемлекеттік бағ-
дарламасы» қабылданды. Бұл құжат ая-
сында 27 моноқала іріктеліп алынып, 
оларды қолдау бұрынғы �ңірлік даму 
бағдарламаларынан б�лек, �з алдына 
дербес қарастырылды. Ұлттық эконо-
мика министрлігінің Fңірлік даму де -
партаменті директорының орынба  сары 
Нұрлан Құдияровтың жыл басын дағы 
мәліметінше, 2012-2022 жылдары моно 
және шағын қалаларға жалпы сомасы 
103,9 млрд теңге жұмсалған. Енді ке шен-
ді жоспар бойынша тағы да қо мақты 
қаржы б�лінбек. Мемлекеттің тұрақты 
дамуы – қалалардың тұрақты дамуынсыз 
мүмкін емес. Ендеше мо  но қа  лаларды 
дамыту – еліміздің әл-ау қа тын арт ты-
румен тең болмақ. 

ЖАС ҒАЛЫМДАРҒА ЖОЛ 
СІЛТЕЙТІН МАМАН ҚАЖЕТ

Кейінгі жылдары жас ғалымдарға 
жігер беру үшін бірнеше ірі жоба қолға 
алынды. Алайда әлі де болса жас ға лым-
дардың аз екені жиі айтылады. Осы уа-
қытқа дейін елімізде ғылымды дамыту 
мен ғалымдарды қолдауға қатысты түрлі 
бағдарламалар болғанымен, оның қуаты 
мен қайтарымы мақтанарлық емес. Оған 
бір мысал, Қазақстанда 1991 жылы ғы-
лыми-зерттеулермен шұғылдану  шылар 
саны 42 мың адам болса, қазір бұл к�р-
сеткіш 22 мыңға дейін т�мендеген. Со-
ған қарамастан, кейінгі жылдары Қазақ-
стан ғылымының әлеуеті артып, жас 
ға    лымдарымыздың жетістігі к�бейіп ке-
леді. Оған дәлел ретінде ғалымда   ры-
мыздың халықаралық ғылыми басылым-
дарда жарық к�ріп жатқан еңбектерін 
атап �туге болады. Мәселен, 2011-2019 
жылдар аралығында Қазақстан Web of 
Science базасында жарияланған мақала -
лар саны ж�нінен 122-орыннан 87-орын-
 ға к�терілген. Бүгінге дейін отандық 
ғалым          дардың Web of Science мәліметтер 
базасында – 28 973, Scopus-та 33 116 ма-
 те    риалы жарық к�ріпті. Сонымен бірге 
2011 жылмен салыстырғанда ғалымда-
рымыздың жарияланған еңбектері Sco-
pus базасында 34,5 есе, Web of Science-та 
59 есе артқан. «Ғылым қоры» басқарма 
т�рағасының орынбасары 1лия Сембае-
   ваның айтуынша, соңғы бес жылда отан-
дық ғылымның даму қарқыны артты. 
Яғни, ғылыми реформалар ашық жүргі  -
зіле бастады. Ұлттық ғылыми кеңестер 

тікелей эфирде к�рсетіліп, шешімдердің 
барлығы ашық қабылданып жатыр. Ғы  -
лымды қаржыландыру бірнеше есеге 
ұлғайды. Негізгі конкурстардан б�лек 
жас ғалымдарға арналған конкурстар 
к�птеп �ткізілуде. Сонымен қатар қазір 
бизнес пен ғылымды байланыстыруға 
арналған түрлі алаңдар бар. Ол жерде 
негізінен ғылымды коммерцияландыру, 
ғылым мен бизнестің �зара іс-қимылы 
тақырыптары к�теріледі. 

– Қазір ғалымдар қолданбалы биз  -
неске арналған идеяларын ұсынып жүр. 
Дегенмен ғылымның �ндіріске енуі бір 
күнде жүзеге асатын құбылыс емес. Біраз 
уақыт қажет, ғылым баяу дамиды. Себебі 
ғылым т�зімділік пен табанды   лықты қа-
  жет етеді. Шетелмен салыстырсақ бізде 
химия саласында түрлі кедергі бар. Со  -
ған қарамастан, ғылым саласының мүм -
кіндігі мол деп ойлаймын. Гранттық 
қар  жыландыру, бағдарламалық қамтама-
   сыз етуді қаржыландыру сияқты кон -
курс    тар үнемі жарияланып тұрады. Ал 
барлық жас ғалым мұндай конкурстарға 
қалай �тініш беруге болатынын біле 
бермейді. Құжаттарды рәсімдеу тәртібін 
білмегендіктен мүмкіндіктерден құр қа-
лады. Сондықтан ғылым саласында жол 
сілтейтін қаржыгерлер мен заңгер    лердің 
болғаны абзал. Себебі ғалымдар тек �з 
идеяларына бас ауыртуы керек. Ал заң -
гер    лер сол жобаның жүзеге асуына, түрлі 
конкурстарға қатысуына жағдай жасау 
қажет, – дейді 1лия Сембаева. 

ИНСТИТУТТАР �ЗІН-�ЗІ 
ҚАРЖЫЛАНДЫРА АЛМАЙДЫ
Иә, қазір жас ғалымдарға арналған 

конкурстар мен стипендиялар саны 
артып келеді. Бірақ бұл мүмкіндікті бар-

  лығы бірдей пайдаланып жатқан жоқ. 
Биылдан бастап 35 жасқа дейінгі та -
лантты жас ғалымдар үшін 50 мемлекеттік 
ғылыми стипендия беріліп, жараты   лыс  -
тану ғылымы саласындағы үздiк жұ мыс 
үшiн жас ғалымдарға арналған Д.Қо     наев 
атындағы және гуманитарлық ғылым 
саласындағы үздiк жұмысы үшiн жас 
ғалымдарға арналған М.1уезов атындағы 
сыйлық тағайындалатын болды. Осы  -
лайша, Жоғары білім және ғылым ми   -
нистрлігі аз уақыттың ішінде 13 мыңға 
жуық ғалымды қатарға қосуға ниеттеніп 
отыр. Бұл оңай шаруа емес екені айтпаса 
да белгілі. Ал қазіргі ғалымдардың 32 па-
йызы ғана – орта жасқа толмаған жас 
зерттеушілер.

– Қазіргі ғылымға келетін жастар 
1-2 жыл да байып кетсек деп ойлайды. 
Бірақ ғылымда жүрген адам байымайды. 
Ол тек рухани байиды. Халықтың құр  -
метіне ие болады. Сондықтан жастар дың 
ғылымда нәтижеге жетіп жатқанын мен 
байқаған жоқпын. Олардың ғылыми 
жаңалық ашып, оны �ндіріске енгізуіне 
уақыт керек. Сосын терең білім мен ғы-
лы ми мектеп керек, – дейді Микро био-
логия және вирусология ғылыми орта-
лығының бас директоры Амангелді 
Саданов.

Ал ғылым докторы Азамат Ешмұхаме-
товтың пірінше, жас ғалымдар жобала-
ры  ның аяқсыз қалуына бірден-бір әсерін 

тигізген фактор – ғылыми институт     тар-
дың тек мемлекет тарапынан б�лінген 
грантқа �мір сүруі.

– Институттар �зін-�зі қаржы  лан-
дыра алмайды. Сондықтан ол жақ  тағы 
ғалымдардың еңбекақысы т�мен. 
Осының салдарынан ғалымдар институт-
тардағы жұмысын тастап кетті. Сосын 
ғалымдардың арасында да жалған дип-
лом алатындары бар. Олар ғылыми ең-
бектерін �тірік қорғап, ғылыми дәреже 
алғанымен, жобаны ары қарай алып жү-
руге дәрмендері жетпейді, – дейді Азамат 
Ешмұхаметов.

ҚАРЖЫНЫҢ АЗДЫҒЫ – 
ҒЫЛЫМҒА ТҰСАУ

Қазір ғалымдар ойлап тапқан жаңа -
лықтар еліміздегі 7 маңызды салаға бел-
сенді түрде енгізіліп жатыр. Атап айтсақ, 
ауыл шаруашылығындағы енгізіліп 
жатқан жобалардың үлесі 33,65 пайыз, 
денсаулық сақтауда 14,5 пайыз, химия 
�неркәсібінде 11,8 пайыз, цифрландыру 
саласында 7,7 пайыз, металлургия және 
металл �ңдеуде 5 пайыз, энергетика 
кешенін жаңғыртуда 5 пайыз және эко-
логияда 5 пайызды құрайды. Бірақ про-
фессор Тілекқабыл Рамазанов бұл 
к�рсеткіштен де жоғары жетістікке 
жетуге болатынын айтты. 

– Қазір ғылымға қаржы б�лініп 
жатыр. Бірақ солардың барлығы дерлік 

ғалымдарға жетіп жатқан жоқ. Дамыған 
елдер ІЖF-нің 2-3 пайызын ғылымның 
дамуына б�леді. Ал біз жыл сайын ІЖF-
нің 0,13 пайызын ғана ғылымға б�леміз. 
Сондықтан әлемдік деңгейге сай қаражат 
б�луіміз керек. Сонда ғана біз ғылымнан 
халықаралық дәрежедегі нәтижелерді 
алатын боламыз. Ғалым ретінде айтсам, 
қазір б�лінетін гранттық қаржы ғылым 
саласы үшін аз. Ғылым туралы қабыл -
данатын жаңа заңның талқылауына 
қатыстым. Бірақ мәселенің барлығы 
ғылым саласына б�лінетін қаржының 
аздығына келіп тіреледі. АҚШ пен 
Германия ғылымға ІЖF-нің 3-4 пайы  -
зына дейін б�леді, – дейді Тілекқабыл 
Рамазанов. 

Оның пікірінше, биотехнология, IT 
технология мен нанотехнологияның да-
муына ден қоюымыз керек. Нанотехно   -
логия негізінде жаңа материалдар алуы-
мыз қажет. Ол үшін ең бірінші, ірге лі 
ғы лымдарды дамыту маңызды. Біз осы 
жағынан артта қалып отырмыз. Себебі 
біз ғалымдардан бірден нәтиже сұрай-
мыз. Ал іргелі ғылым дамымай, ғылымда 
нәтиже болмайды. Жалпы іргелі ғылым 
қолданбалы ғылымның дамуына әсер 
етеді. Ол �з кезегінде инновациялық ғы-
лымға ұласып, экономикаға пайдасын 
тигізеді. Ел дамимын десе, бірінші эко-
номиканы қолға алуы керек. Бірақ эко-
но мика ғылым мен инновацияға негіз-
делуі керек. Сонда ғана еліміз да миды. 
1лемдік тәжірибені алып қара сақ, да-
мыған мемлекеттердің бәрі бірінші 
ғылымға к�ңіл б�лген. Мысалы, Из-
раиль – ғылым саласына ең к�п қаражат 
б�ле тін ел. Жалпы ішкі �німнің 4,6 па-
йызын б�леді. Ал Швеция – 4 пайыз, 
Жа пония – 3,4 пайыз, Ресей – 1,27 па-
йыз. Бізде ше? 

Бұл к�рсеткіш соңғы жылдары жыл 
сайын т�мендеуде. 2019 жылы 0,12% 
бол ды. Бұл – бес жылдағы ең т�менгі 
к�р  сеткіш. Ал 2020-2022 жылдарға ар   -
налған ғылымды қаржыландыру к�ле мі 
екі есеге жуық �сті. Ғылым саласын одан 
әрі дамыту үшін қаржыландыру м�лшері 
ЖІF-нің ең болмағанда 0,5 па йызын 
құрауға тиіс. Бұған дейін жауапты 
министрлік «2025 жылға қарай ғылымды 
қаржыландыру ІЖF-нің 1 пайызын 
құрайды» деп айтқан еді. Ен деше қазақ 
ғылымының ертеңі қалай боларын уақыт 
к�рсетеді. 

ҚАЗАҚ ҒЫЛЫМЫ 
ҚАЙТСЕ ДАМИДЫ?

Со��ы жылдары мемлекет тарапынан �ылым�а ерекше �олдау к�р-
  сетіліп келеді. Енді �ылыми жобаларды �аржыландыру �ол�а алы нып, 
жыл сайын жас �алымдар�а 50 �ылыми стипендия берілетін бол ды. 
Жалпы, отанды� �алымдарды� жобалары �ай салаларда �ол   даныс�а 
енгізіліп жатыр? )аза� �ылымыны� ерте�інен к�тер �міт �андай?

Көктем ҚАРҚЫН

Наурызбек САРША
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Жадыра МҮСІЛІМ

Кейінгі жылдары за�герлер мен ���ы� �ор�аушылар т�р ме де гілерді� санын азайту туралы жиі мәселе 
к�теріп келеді. Маман дар ды� �сынысына келгенде �о�амны� пікірі екіге жарылады. Бірі – абайсызда 
жасал�ан �ылмыс �шін темір тор�а то�ыта бергенше, бос танды�та ж�ріп �ателіктен саба� ал�анын ��п 
к�реді. Екіншілері – т�рмедегілерді �олдан азайтып, �ылмыскерге же�ілдік жасалса, жәбірленушіні� 
���ы�ын ая��а таптаумен бірдей дегенді ал�а тар тады. Б�дан шы�атын �орытынды сол, соттал�андарды� 
санын �ыл   мысты� салдарымен емес, себебімен к�ресіп �ана �ол�а ал�ан әлде�айда о� секілді. Б�л 
дегені�із – �о�аммен серіктестікте ж�мыс істеп, т�р�ындарды� ша�ымына т�ра�ты т�рде ��ла� т�руді� 
ма�ы зын к�рсетеді. Президент те �немі айтып ж�рген сервистік полиция ны� міндеті де осы. Я�ни, 
���ы�б�зушылы��а н�лдік т�зімділік та ныт�ан �о�амда әлгіндегідей т�сінбеушілік туындамасы аны�. 
Осы орайда біз жеті жыл б�рын �олданыс�а енгізілген жергілікті полиция �ызметіні� жемісті ж�зеге 
асып жат�анын �з к�зімізбен к�ру �шін маманды�ымызды ауыстырып, бір к�німізді учаскелік полиция 
инспекторыны� ж�мысына арнады�. 

УЧАСКЕЛІК ПОЛИЦЕЙДІҢ БІР КҮНІУЧАСКЕЛІК ПОЛИЦЕЙДІҢ БІР КҮНІ

Учаскелік полицейдің күнделікті жұ-
мыс күні таңғы жетіден басталады. Себе-
бі олардың әрбір сағаты емес, әрбір се-
кунды санаулы екенін қызметтік 
фор           ма     ны киген сәттен бастап сезіне 
түс   тік. Азаматтық қызмет секілді жұмыс 
кестесі кіреберістен басталып кетпейтіні 
тағы бар. Мұндағы %згешелік те сол, олар 
ішкі тәртіп ережесін қатаң сақтап, бір-
неше тексерістен %теді. Мәселен, сағат 
8-ге дейін қызметкерлер психо  логтің 
алдынан %туі тиіс. Алдына келген адам-
мен ашық с%йлесіп, тұрғындардың тілін 
табуда тұрақты к%ңіл күйде болу %те 
маңыз ды. Қызметкердің жан дүние  -
сіндегі %згеріс %зге адамдармен қарым-
қа тынас кезінде теріс әсер етуі мүмкін 
еке ні ерекше ескерілетіні де сондықтан. 
К%ңіл күй қалпын анықтауға арналған 
тесттен кейін кадр б%лімі әрбір учаскелік 
полицейдің басынан бақайшығына 
дейін тағы қарап шығады. Қызметтік 
куәліктен бастап киім киісіне дейін ере-
жеге сай болғанда ғана қаруланып сап қа 
тұруы қажет. *йткені олар с%йлеген с%зі 
мен киген киімі арқылы да адамдарды 
дұрыс жолға бағыттай алатынын қаперде 
ұстаған ж%н. Міне, осындай күнделікті 
тәртіпке сәйкес, полицейлермен бірге 
тексерістен %ткен соң Астана қаласы ПД 
Есіл ауданы полиция басқармасы бас -
тығының бірінші орынбасары, под пол-
ковник Азамат Садықовтың күн тәрті-
б і н д е г і  қ ы с қ а ш а  н ұ с қ а м а с ы м е н 
та      ныс тық. Осы аралықта б%лім басшы-
лары қосымша тапсырмаларды қызмет-
тік кабинетте пысықтап, жедел мәселе-
лерді күн тәртібінде талқылап та үлгеріп 
жатты. Таңғы таратылымнан кейін ке-
зекші б%лім инспекторының бұйры-
ғымен Есіл аудандық полиция б%лімі, 
Жергілікті полиция қызметінің учаскелік 
инспекторы, аға лейтенант Ерболат 
Мақажановпен бірге қызметімізді атқа-
руға кірісіп кеттік.

ЖҰМЫСТЫҢ 99,9 ПАЙЫЗЫН 
АТҚАРАДЫ

Учаскелік полицейдің жүктемесі к%п, 
міндеті ауыр. *йткені Ішкі істер ми-
нистр лігі ғана емес, жалпы құқық қор ғау 
органдарының ішінде олардың қоғам-
дағы жауапкершілігі жоғары. Егер тұр-
ғындардың тыныштығы сақталып, арыз-
данушылар азайса, жедел уәкілдің 
жұ    мы сы жеңілдеп, тергеушінің түнгі ұй-
қысы тыныш болады. Құқық     бұзушы   -
лыққа қарсы қоғамның иммунитеті артса, 
айып тағатын прокурордың мін деті 
азайып, судья сот үкімін шығар маған 
болар еді. Түсіндірме жұмысы тиімділігін 
к%рсетсе, әлгінде айтқандай түрме хал -
қының қатары да сирейтіні анық. Сол 
үшін де оларға %зге әріп  тесте рімен са -
лыстырғанда тұрғындардың тілін тауып, 
қайнаған тіршіліктің күре  тамырын басу 
жүктеледі. Қыл мыссыз қо ғамның ал-
ғышартын жасайтын учас келік поли цей 
жүйеленбеген жұмыс кү  нін де қатерге 
басын тігіп, тұрғындар      дың тыныштығы 
үшін тікеден тік тұрып қыз мет етеді. 
Демек, бұл лауазым иелері нің арасында 
жеке бастың қамы үшін қыз метке құ -
мартып келгендерден қарағанда, жүрек 
қалауымен жұмысқа тұрып, %мірін қоғам 
тыныштығы жолына арнағандар к%п. 

«Күн сайын жұмысқа кіріспес бұрын 
тапсырмаларды пысықтаймыз. Учас келік 
полицейлерге ең алдымен уақыт күт  -
тірмейтін маңызды тапсырманы алдың ғы 
кезекте атқару талап етіледі. Алайда бұл 
кейбір міндеттерді асықпай қарауды 
білдірмейтінін түсіну керек. *йткені 

жұмыс кестесінде қосымша арыз-ша -
ғымдар бойынша да атқары латын міндет 
жетерлік. Мысалы, алдына түскен арыз  -
дан б%лек, сырттан келетін ақ параттар 
бойынша да тексеріс жасауға тиіс. Жос -
парлы түрде жүргізетін күнде  лікті тап   сыр-
масынан б%лек, әртүрлі жедел ал дын алу 
ша   раларына да қатысу жүк  теледі. Олар дың 
негізгі жұмысы – тұр   ғындармен тығыз 
қарым-қатынас орнатып, қоғамдағы құ-
қық  бұзушы   лық тың алдын алу», – дейді 
Азамат Садықов. Айталық, «Ішкi iстер 
орган дары туралы» заңда к%рсетілген 
құқық қорғау қызмет  керлері атқаруы тиіс 
міндеттің 99,9 пайы  зы учаскелік полиция 
инспектор лары ның мойнына артылады. 
Тіпті, тұр         ғын      дардың талап-тілегінен б%лек, 
құ жаттарын уақытында айырбастауқажет   -
тілігін де қаперге салатын қызметті де қоса 
атқарады. 

*зіме б%лінген аумақтың учаскелік 
полицеймен бірге «Времена года» тұрғын 
үй кешеніндегі к%пқабатты үйлердің 
ауласын аралаудан бастадық. Серіктесім 
екеуіміздің жұмысымыз тұрғындармен 
тілдесіп, МИБ-не жауаптыларға жолы ғу 
болды. 

Тұрғындар тарапынан айтылып жат-
қан ұсыныс-тілекті %з уақытында тың-
даудың себебі бар. Мәселен, аула дағы 
адамдардың жүріс-тұрысы мен әрбір 
әре кеті меншік иелері бірлестігінің наза-
рынан тыс қалмайды. Сондықтан учас -
келік полицей олармен үнемі байла ныс 
ұстауға тиіс. «Біз учаскелік инспек-
торымызбен тұрақты түрде жұмыс жүр  гі-
земіз. К%мек қажет болған жағдайда 
бір-бірімізге қолдау білдіреміз. Мысалы, 
тұрғын үй кешеніндегі тыныштықты 
бұзған ұрыс-керіс, т%белес, ұсақ құқық-
бұзушылықтар болса, бірден учаскелік 
полицейге шығамын. Ары қарай ол 
құқық бұзушымен түсіндіру жұмысын 
жүргізу, әкімшілік айыппұл салумен 
айналысады. Осы жерде екі жылдан бері 
жұмыс істеп жатырмын. *з аумағымыз-
дағы тәртіп пен тыныштықты сақтауда 
атқарылып жатқан жұмысты оң бағалай-
мын», – дейді тұрғын үй кешенінің ме-
неджері Алма Сейітова.

ТҰРАҚТЫ ЖҰМЫС КЕСТЕСІ ЖОҚ
Бұдан кейін ауладағы дүкен мен кіре-

берістердегі ақпарат тақтасына брошю-
ларды жапсырып, визитка тараттық. Бұл 
процесс те полицейдің күнделікті атқа-
ра     тын жұмысының бірі. Себебі тұрғын-
дардың арасында қоныс аударып келген 
адамдар болса, %з полицейін жақынырақ 
танығаны дұрыс. >ріптесімнің %зіне 
бекітіліп берілген осынша тапсырманы 
орындауға қалай үлгеріп жүргені қызы-
ғушылығымды тудырды. Шыны керек, 
тұрғын үйлерді табаннан таусылып жаяу-
лата жүруге жарты күннің %зінде шаршап 
қалғаным да рас. «Менің мойнымда 100-
ден аса міндет бар. Оның барлығын бір 
күнде орындау мүмкін емес. Дегенмен 
мүмкіндігінше арыз-шағымдарды тек-
серіп, тұрғындардың талабына құлақ 
түруім керек. Осы үйдегі еңкейген кәрі -
ден еңбектеген балаға дейін назарымда 
ұстаймын. Шартты мерзімнен бұрын 
босатылған адамдар мен қорғау нұсқама-
сы шығарылғандарды айына үш рет 
ескертусіз кешкі уақытта барып тексере-
мін. Кейде ойын балалары да әртүрлі 
тәртіп бұзушылық жасайды. Ондай кезде 
балалар мен олардың ата-анасына тү-
сіндіру жұмыстарын жүргіземіз. Қажет 
болған жағдайда ата-анасына жауапкер  -
шілік жүктеледі. Кейде ювеналдық поли-
циямен бірге жұмыс істеу қажет болады. 
Жас%спірімдер арасында түнгі оннан 
кейін аулада жүретіндер немесе суық 
күндері жылы жерге кіріп алатын қаңғы-

бастар бар. Сондықтан әрбір к%пқа  батты 
үйді тексергенде жедел  са   тымен емес, 
жаяу аралап шыққанды құп к%ремін. 
Себебі кейбір тұрғындар кіре  берісте 
тұрып темекі мен есірткі шегуі мүмкін. 
Оның үстіне, тұрғын дардың ортақ чат-
тарында да отырмын. Сол жер дегі айтыл-
ған сын-ескертпелерді де ескеріп, уақы-
тында шешудің амалын қарастырам. 
Қа зір тұрғындар да құқық   бұ   зушылыққа 
мүлдем т%збеушілік қа ғидасын қатаң 
сақтайды. Себебі менің телефон н%мірім 
әрбір тұрғында бар. Қандай да бір құ-
қықбұзушылыққа жол берілсе құлақ-
тандырып, мән-жайды баяндап беретін 
болды. Бұл тұрғын  дардың тыныштығы 
үшін %те маңызды. Екінші жағынан, 
менің де жұмысымды жеңілдетіп бере-
ді»,– дейді Ерболат Амангелдіұлы. 

Учаскелік полицейдің тұрақты жұ-
мыс кестесі жоқ. Бұдан б%лек, олар ке-
зектесіп тәуліктік кезекшілікке түседі. 
102 кана  лына түскен қоңыраулар бойын-
  ша тек серіс жүргізетін учаскелік инспек-
   тор    лардың әр күні кішігірім күрес десе де 
бо лады. *йткені тәртіп бұзған тұрғындар 
арасында агрессивті жауап қайтара    -
тындар да, жағаға жармасып, есікті аш-
пайтындары да бар. Мәселен, а умақта 
жа лға берілетін тәуліктік пәтерлерде жиі 
ши шығады екен. К%ршілердің қоңырауы 
бойынша тексеріс жүргізілгенде түн ты-
ныштығын бұзатын мұндай үйлерді жез-
%к шелік қызметке тапсырғандар да 
анық   талып жатады. *з кезегінде «>кім-
шілік құқықбұзушылық туралы» ко-
декске сәйкес, пәтер иесі мен тәртіп 
бұз     ғандарға да жауапкершілік к%з  деледі.

Елордаға елдің әр бұрышынан қоныс 
тепкендер к%п. Біздің аумағымыздағы 

«Времена года» тұрғын үй кешенінде 
18 үй бар екен. Бір қарағанда элиталы 
ау данда тұратын зәулім үйдің ішіндегі 
тұр ғындардың барлығы тәртіпті секілді. 
Алайда аулада отырған әжелермен әңгі -
мелесу барысында ортақ тәртіпке ба -
ғынғысы келмейтін үлкен мен кіші де 
к%п екенін аңғардық. Олардың айтуын  -
ша, ауладағы әсем гүлдерді жұлатын 
балаларға «әй» дейтін анасы, «қой» дей-
тін әкесі к%рінбейді. >желердің әңгіме -
сінен ұққанымыз к%п жағдайда жалда-
малы пәтердің  иелері  тұрғын үй 
ке                   ше         нінің тәртібіне мойынұсынғысы 
келмейтін к%рінеді. Тұрғындардың бұл 
ескертпесін %зімізге түртіп алып, жұмы-
сымызды ары қарай жалғастырдық. 

Тұрғын үй кешенінде қазір пробация 
есебінде тұратындар мен отбасылық 
жан жал бойынша қорғау нұсқамасы 
шығарылғандар бар. Бір күн бұрын отба-
сының тыныштығын бұзып, әйеліне қол 
к%терген тағы бір тұрғынға қорғау нұсқа-
  масы шыққан екен. Серіктесіммен бірге 
отбасылық түсіндіру жұмысын жүргізу 
үшін ерлі-зайыптылар тұратын пәтерге 
бас сұқтық. Ерлі-зайып тылармен түсін -
діру жұмысын жүргізіп, заңның жаңа 
ережелері күшіне енгені ту ралы құлақ-
танды   рыл ды. Шілдеден бастап күшіне 
енген жаңа ере жеге сәйкес, отбасылық 
жан жал екінші рет қай   таланған жағдайда 
та туласу қарасты   рыл  майды. Ал қорғау 
нұс    қамасы шығарылған адам мекен 
жайын ауыс тыратын болса, түсі ніктеме 
жазуы қажет екені айтылды. 

ЕКІНШІ МАМАНДЫҒЫ – 
ПСИХОЛОГ

Жас%спірімдермен жұмыс істейтін 
ювеналдық полиция бар. Десе де, %з ау-
мағындағы мектеп пен балабақша, ойын 
алаңдарындағы балалардың к%ңіл күйін 
де айтқызбай біледі екен. Сондықтан 
Ерболат Мақажанов ересектермен ғана 
емес, мүмкіндік болса бала  лармен де тіл-

десуге уақыт табуға тырысады. Ондай 
кезде баланың мінез-құл  қындағы, 
бет-әлпетіндегі %згеріс арқылы жан 
дүние сіне үңілуге, айтарына құлақ 
түруге де уақытын б%лу маңызды. 
«Кейбір ата-ана лардың %здері ба-
ласымен с%йлес ке німді қалап, %ті-
ніш айтатын кездері бо лады. Тү-

сіндіру жұмысынан кейін дұрыс жолға 

түсіп, мінез-құлқында %згеріс болғанын 
айтып алғысын айтып жата тындар бар. 
Ешқандай шағым болмаса да тұр-
ғындардың жағдайын сұрап-білуге уақыт 
б%лем. Кейде «қандай да бір сұ рақ-
тарыңыз бар ма?» деп әр үйге кіріп шы-
ғатын да кезім болады. Мұның да 
қажеттілігі бар. Мысалы, менің тәжіри-
бемде тұрғындардың айтуымен тексеріс 
жүргізгенде к%птеген құ  қық бұзу    шы-
лық тың алдын алуға мүм кіндік туды. 
Бірде бір тұрғын к%рші пә терге жүріс-
тұрысы күдікті ,  бұрын бұл жақта 
кездестірмеген адамдар келіп-кетіп 
жүр  генін жеткізді. Тексеріп к%ргенде, 
шындығында да ешбір құжаты жоқ 
6 тәжік азаматының елімізге рұқсатсыз 
кіргенін анықтадық. Ондай жағдайлар 
жиі болады. Себебі қазір қалаға құрылыс 
жұмысына келетін %зге елдің азаматтары 
к%п. Тағы бірде әкімшілік аумағымда 
тексеріс жасап жүріп, ешқандай ақпарат 
түспеген бір пәтерге кірдім. Кірген жерде 
бұрыштағы с%мкеге к%зім түсті. Тексеріс 
барысында есірткі затын анықтадық», – 
дейді ол. 

Күнделікті қызметінде %міріне қауіп 
тудыратын келеңсіз оқиғалар да жиі бо-
лады. >сіресе, сенбі-жексенбі күндері 
демалыс орындарында ішімдік ішіп, 
айтқанға к%нбейтін демалушылар ара-
сында %ктем с%йлеп, заңға бағынғысы 
келмейтін де бар. Алайда айбат шегіп 
тұрған адамға барынша мәдениетті с%й-
лесуге тырысу керектігін айтқан Ерболат 
Мақажанов: «Біз кез келген жағдайда 
ұстамды болуымыз қажет. Бұл тек бізге 
ғана емес, қоғамдағы кез келген адамға 
қажетті мінез-құлық әдебінің ең бірінші 
ережесі болған ж%н. Олай болмаса 
тұрғындардың тілегін білу қиындық 
тудырар еді. Мен %зімді кішігірім пси-
хол    огпін деп ойлаймын. Расында да, 
екінші мамандығым психолог секілді. 
Осы қызметке келгелі қасыма келген 
адамның жүріс-тұрысы мен к%зқара-
сынан айтарын оқып, арыздағы жазуына 
қарап ары қарайғы мақсаты қандай 
екенін жақсы түсінемін. Егер адамдардың 
айтарын білуге құлықсыздық танытсаң, 
құқықбұзушылықтың алдын алу қиынға 
соғады. Күндіз естіп-білгенімді кешкісін 
ой елегінен %ткізіп, әрбір тексерістен 
кейін талдау жасаймын. Байқағаным, 
түсіндіру жұмысын жүргізгеніңе қарай, 
102 каналына түсетін қоңырау да, шағым 
да азайған. Маған керегі де осы. Шешім 
шығарудан бұрын олармен қарым-
қатынас орнатып, түсіндірме жұмысын 
жүргізу жемісті нәтиже берері анық», – 
дейді. 

Учаскелік полицейдің психолог 
болуы мен қатар, қажет кезде қорғана 
біле тін физикалық дайындығы да мығым 
болуы шарт. Сол себептен аптасына 
бірнеше күн қоян-қолтық ұрыстан 
дайын   дығын шыңдап, спорт секция-
ларына қатысуына да уақыт беріледі. 
*йткені патрульдік полиция полкімен 
бірге түнгі шақыртуларда %мірге қауіп 
т%ндіретін кездейсоқ қауіп-қатерден 
сақтану керек. Тіпті, тұрғын үйдегі тәр-
тіпті қадағалау барысында да ескертпені 
елең қылмайтындардың барын жоққа 
шығаруға да болмайды. 

Десе де, бір күнімізді арнаған учас-
келік полиция лауазымы – жазалау емес, 
жұрттың қорғаны болу екенін аңғардық. 
*йткені олар тоқтаусыз күнделікті ха-
лықпен байланыс орнатып, алғашқы 
шешімді қабылдайды. Ал шешімдерді 
қабылдау кезінде кәсібилікпен бірге, 
адамгершілік қасиет те алдыңғы кезекте 
талап етіледі. Сонда ғана тұрғындармен 
серіктестік орнату арқылы қоғамдағы 
мәселелерді шешуге бағытталған «Сер-
вистік полицияның» стратегиясы же-
місті жүзеге асары с%зсіз. Серіктесімнің 
%зіне бекітілген аумақтың тыныштығы 
үшін кірпік қақпай қызмет етуі қылмыс-
тың алдын алып отырғанын дәлелдейтіні 
айғақ. Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев айтқандай, учаскелік 
инспектор – белгілі бір аумақтағы қыл-
мысты болдырмауда, жергілікті ха -
лықтың мәселелерін шешуде, қылмыс-
тың тікелей немесе жанама түрде алдын 
алуда, азаматтардың %мір сапасын арт-
тыруда басты тұлға. Учаскелік поли-
цейдің қылмыс болған сәтте емес, қажет 
кезде қасынан табылуы қоғамның са-
насын %згертеді. Шындығында да, ха-
лықтың сеніміне басқаша ие болу мүм-
кін емес. 

«Погонды журналист» жобасынан 
соң осындай ой түйдік.

Тұрғындар тарапынан айтылып жат қан ұсыныс-тілекті �з 
уақытында тың даудың себебі бар. Мәселен, аула дағы 

адамдардың жүріс-тұрысы мен әрбір әре кеті меншік иелері 
бірлестігінің наза рынан тыс қалмайды. Сондықтан учас  келік 

полицей олармен үнемі байла ныс ұстауға тиіс. 
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Комитет лесного хозяйства и животного мира 
Министерства экологии и природных ресурсов Республики 
Казахстан объявляет конкурс на занятие вакантной 
должности Генерального директора Республиканского 
государственного казенного предприятия «Казахская база 
авиационной охраны лесов и обслуживания лесного 
хозяйства»

Требования к участникам конкурса: высшее (или 
послевузовское) образование по соответствующему 
направлению подготовки кадров: лесное хозяйство 
(лесные ресурсы и лесоводство), наличие свидетельства 
летчика- наблюдателя, стаж работы на руководящих 
должностях в соответствующей профилю организации 
не менее пяти лет.

Дата начала приема документов у лиц, претендующих 
на участие в конкурсе, определяется со дня размещения 
объявления о проведении конкурса в средствах массовой 
информации. Прием документов для лиц, претендующих 
на участие в конкурсе, заканчивается по истечении 
пятнадцати календарных дней со дня объявления о 
проведении конкурса в средствах массовой информации.

Необходимые для участия в конкурсе документы:
1) заявление об участии в конкурсе;
2) резюме на государственном и русском языках;
3) копии документов об образовании;
4)  документы,  подтверждающие трудовую 

деятельность, указанные в статье 35 Трудового кодекса 
Республики Казахстан;

5) справка по форме № 075/у «Медицинская справка 
(врачебное профессионально-консультативное 
заключение)», утвержденной приказом исполняющего 
обязанности Министра здравоохранения Республики 
Казахстан от 30 октября 2020 года № ҚР ДСМ-175/2020 
(зарегистрирован в Реестре государственной регистрации 
нормативных правовых актов за № 21579);

Участник конкурса может представить дополнит-
ельную информацию, относительно его образования, 
стажа работы, уровня профессиональной подготовки 
(копии документов о повышении квалификации, при-
своении ученых степеней и званий, научных публикации, 
а также рекомендации от руководства с предыдущего 
места работы и т.п.)

Место нахождение РГКП «Казахская база авиацион-
ной охраны лесов и обслуживания лесного хозяйства»: 
город Алматы, улица Керей – Жәнібек хандары 259, 
тел:8-7272-71-64-86, airbar@list.ru. Целью деятельности 
Предприятия является выполнение работ по авиацион-
ной охране лесов от пожаров, защите от вредителей и 
болезней, обслуживанию лесного и охотничьего 
хозяйства.

Дата и время проведения конкурса на занятие вакант-
ной должности будут сообщены кандидатам. Собе-
седование с кандидатами участвующими в конкурсе 
будет проводиться в онлайн формате, через приложение 
ZOOM, прием документов необходимых для участия в 
конкурсе, будет проходить по следующему адресу: 
010000, город Астана, Левый берег, проспект Мангилик 
ел, дом 10, Дом министерств, 13 подъезд. Телефон для 
справок 8-7172-74-10-97, s.aldazhumanova@ecogeo.gov.
kz.

Қазақстан Республикасы Экология және табиғи 
ресурстар министрлігі Орман шаруашылығы және 
жануарлар дүниесі комитетінің «Қазақ ормандарды 
авиациялық қорғау және орман шаруашылығына қызмет 
к,рсету базасы» респуб лика лық мемлекеттік қазыналық 
кәсіпорнының бас дирек торы бос лауазымына орналасуға 
конкурс жариялайды.

Конкурс қатысушыларына қойылатын талаптар: 
кадрларды даярлаудың тиісті бағыты бойынша жоғары 
(немесе жоғары оқу орнынан кейінгі) білім:  орман 
шаруашылығы (орман ресурстары және орман Jсіру), 
ұшқыш-бақылаушы куәлігінің болуы, бейінге сәйкес 
келетін ұйымдарда басшылық лауазымдардағы жұмыс 
Jтілі кемінде бес жыл.

Конкурсқа қатысуға үміткер тұлғалардан құжаттар 
қабылдау басталатын күн бұқаралық ақпарат құрал-
дарын да конкурс Jткізу туралы хабарландыру орналас-
тырылған күннен бастап айқындалады. Конкурсқа 
қатысуға үміткер тұлғалардың құжаттарын қабылдау 
бұқаралық ақпарат құралдарында конкурс Jткізу туралы 
хабарландыру жарияланған күннен бастап күнтізбелік 
он бес күн Jткеннен кейін аяқталады.

Конкурсқа қатысу үшін қажетті құжаттар:
1) конкурсқа қатысу туралы Jтініш;
2) мемлекеттік және орыс тілдеріндегі түйіндеме;
3) білімі туралы құжаттардың кJшірмелері;
4) Қазақстан Республикасы Еңбек кодексінің (бұдан 

әрі – Кодекс) 35- бабында кJрсетілген еңбек қызметін 
растайтын құжаттар;

5) Қазақстан Республикасы Денсаулық сақтау минис-
трінің міндетін атқарушының 2020 жылғы 30 қазандағы 
№ ҚР ДСМ-175/2020 бұйрығымен (Нормативтік 
құқықтық актілерді мемлекеттік тіркеу тізілімінде № 
21579 болып тіркелген) бекітілген «Медициналық анық-
тама (дәрігерлік кәсіби-консультациялық қорытынды)» 
№ 075/е нысаны бойынша анықтама.

Конкурсқа қатысушы Jзінің біліміне, жұмыс Jтіліне, 
кәсіби даярлық деңгейіне қатысты қосымша ақпаратты 
(біліктілігін арттыру, ғылыми дәрежелер мен атақтар 
беру, ғылыми жарияланымдар туралы құжаттардың 
кJшірмелері, сондай-ақ бұрынғы жұмыс орнының 
басшылығынан ұсынымдар және т.с.) ұсына алады.

«Қазақ ормандарды авиациялық қорғау және орман 
шаруашылығына қызмет кJрсету базасы» республикалық 
мемлекеттік қазыналық кәсіпорнының орналасқан жері: 
Алматы қаласы, Керей – Жәнібек хандар кJшесі 259, 
тел.: 8-7272-71-64-86, airbar@list.ru. Кәсіпорын қызме-
тінің мақсаты авиациямен орманды Jрттен қорғау, орман 
зиянкестері мен ауруларынан күзету, орман және аң-
шылық шаруашылығына қызмет кJрсету бойынша 
жұмыстарды орындау болып табылады.

Конкурстың Jту күні мен уақыты үміткерлерге 
ескертіледі. Конкурсқа қатысатын кандидаттармен 
әңгімелесу онлайн форматта ZOOM қосымшасы арқылы 
Jтеді, конкурсқа қатысу үшін қажетті құжаттарды 
тапсыру келесі мекен жайда Jтеді: 010000, Астана қаласы, 
Сол жағалау, Мәңгілік ел даңғылы, 10 үй, Министрліктер 
үйі, 13 кіреберіс. Анықтама үшін телефон: 8-7172-74-10-
97, s.aldazhumanova@ecogeo.gov.kz.__

Со��ы бірнеше жыл ішінде �аза� 
 даласын еркін кезген киіктерді� саны 
миллиондап �скені рас. Алайда ба�зы 
заманнан киелі санал�ан с�лу 
жануарды� к�беюінен ауыл 
шаруашылы�ы жылда к"рделі 
жа�дай�а тап болып жат�аны та�ы 
шынды�. Елімізді� батыс, Сол-
т"стік және орталы� айма� тарын-
да шаруалар биыл он мы�да�ан 
ал�апты� киіктерді� т�я�ы мен 
тапталып кетуіні� салдары нан 
�у та�ыр�а айнал�анын айтып 
зар илеп отыр. Шаш етек тен 
шы�ын�а бат�ан ірі шаруа-
ш ы л ы � т а р д а � ы  д и � а н 
�ауымыны� ендігі бар "міті тек мем-
ле кеттен болатын �олдау �ана 
екені жасырын емес.

 

Соңғы деректер бойынша еліміздегі киіктердің 
жалпы саны 2 миллионға жетіп жығылған. Дала 
жануарынан биыл еліміздің шаруалары 8 
миллиард теңгеге жуық шығынға батқан. 
Pсіресе, киіктер биыл Ақмола облысының астық 
алқаптарын да таптап тастады. Жыл сайын 
киіктердің шабуылынан мол шығынға бататын 
жергілікті шаруалар егіні үшін күн-түн демей 
күзетіп баққан. Алайда тұтас алқапты жау 
тигендей таптап Jтетін киіктерден он мыңдаған 
гектар астық алқабын аман алып қалу мүмкін 
болмапты. 

80 МЫҢ ГЕКТАРДАН АСТАМ 
ЕГІСТІК АЛҚАП ТАПТАЛҒАН
Ақмола облыстық ауыл шаруа-
шылығы басқармасының дерек теріне 
сенсек, осыдан екі жыл бұ рын 40 
мыңға тарта болған киіктердің 
Jңірдегі былтырғы санақтағы саны 
80 мың бастан асып жығылған. Ал 
биыл  аудан әкімдіктері берген 
мәлі мет терге қарағанда жосылған 
киіктердің саны 200 мыңнан асқан. 
Бір жағынан то лассыз жауған 
жаңбырдан ке йін астықты ора 
алмай, екіншіден киіктерден 
жаппай жапа шеккен шаруалар 

ащы жанайқайын жеткізе бастады. 
– Ала жаздай егінді киіктерден 

қорып, күні-түні кJз ілмедік десек те 
болады. Киіктерді атуға болмағандық-
тан тек қуып-үркітіп қана амалдаймыз. 
Алайда қаптаған киіктердің шабуылы-
на еш қарсы әрекет жасау мүмкін 
бол ма ды. Біздің қалай киіктермен 

арпа лысып жатқанымызды ешкім 
кJріп те жатқан жоқ. Атуға болмайды. 
Қорғауға алынғандықтан 7 миллион 
теңгеге дейін айыппұл салынады. Күні-

түні кJлікпен егіннің басында 

қонып, аттылы, мотоциклшілерді жалдап, 
кезекшілікпен күзетіп келдік. Киіктердің санын 
міндетті түрде реттеу қажет деп санаймын. Қазір 
киіктермен арпалы са тын күш қуатымыз да 
қалмады. Шамамыз жет пейді. Киіктер ауылдың 
ішіне де кіріп кетіп жа тыр, – дейді «Қаражар 
Агро» ЖШС-ның басшысы Валерий Петров. 

Ақмола облыстық ауыл шаруашылығы және 
жер қатынастары басқармасының дерегінше, 
Jңірде жалпы кJлемі 80 мың гектардан астам егістік 
алқап киіктердің шабуылынан зардап шеккен. 
Оның ішінде 63 857 гектар бидай, 4 400 гектар арпа, 
4 725 гектар зығыр алқабы тапталып кеткен. 

Pсіресе, ЕгіндікJл ауданы аумағындағы егістік 
алқаптардың жағдайы аса алаңдатарлық. Мұнда 
жалпы кJлемі 40 мың гектардан астам егістік 
алқапты киіктер тып-типыл еткен. Сондай-ақ 
Жарқайың ауданында 9 500, Атбасар ауданында 17 
мың, Қорғалжында 45 мың гектардан астам, 
Жақсы ауданында 3 мың гектар, Целиноград 
ауданында 300 гектар алқап тұтастай бүлінген. 

Шығынға белшесінен батқан шаруалар 
Үкіметтен шағын несие компанияларынан 
алынған несиелері мен лизингке алған ауыл 
шаруашылығы техникаларға пролонгациялауға 
яғни несиелеу мерзімін ұзартуға ықпал етуді 
сұрап отыр. 

ЖАУЫН-ШАШЫННАН 
МАСАҚ БАСЫ КAКТЕП КЕТКЕН

Мамандар сонымен қатар нағыз жиын-терім 
басталар шақта толассыз жауған жаңбырдың 
салдарынан киіктен бJлек тағы бір аса ірі мәселе 
шыққанын ашына жеткізді. Жаңбырдың 
салдарынан Jңірде екі аптадан астам уақыт бойы 
егін орағы мүлде тоқтап қалған. Ылғалдылықтың 
шамадан тыс мол болуының салдарынан масақ-
тың басынан кJгерген жаңа Jскін шыға бастаған. 
Бұл егіннің сапасының тJмендеп кетуіне яғни 
тағы да қарапайым шаруалардың еткен еңбегінің 
зая кетуіне ықпалын тигізіпті. 

– Егіннің жайы биыл қиын болып тұр. 
Киіктер жаз бойы аудан аумағындағы 40 мың 
гектардан астам алқапты түгелдей таптап кеткен. 
Шаруалар шаш етектен шығынға батты. Ал дәл 
қазір бұдан да күрделі мәселе шығып тұр. Екі 
апта бойы тоқтамай жауған жаңбырдың 
салдарынан бидай масақтары басынан кJгеріп, 
жаңа Jскін шығып кетті. Яғни астықтың сапасы 
мүлдем жарамай, тек малға азық болады деген 
сJз. Қазіргі уақытта аудан аумағындағы шаруа-
шылық тарды комиссиялық тұрғыда аралап кJ-
ріп, егістік алқаптарын аралап жүрміз. Шаруалар 
банктерден алған несиелері мен лизингтік тех-
ника ларының мерзімін ұзарту үшін пролонгация 
сұрап отыр. Үкіметтен қолдау күтудеміз, – дейді  
ЕгіндікJл ауданы ауыл шаруашылығы және жер 
қатынастары бJлімінің басшысы Жарасбек 
Жақанов. 

Егістік алқабындағы жағдай облыс әкімдігін 
де назардан тыс қалдырмайтынын, егінді шашау 
шығармай жинауға барынша назар аударыла-
тынын мәлімдеді. Алайда шығынға батқан 
шаруалар Үкіметтен назар аударылмаса, мүлдем 
банкротқа ұшырауы мүмкін екенін айтып, дабыл 
қағуда. Түйін қалай шешілмек? Бұл мәселе Үкі-
мет пен тиісті министрліктердің назарына ілік-
песе, елде нан мен бидайдың да құны аспандап 
кететіні анық... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

САНЫ АСҚАН СОҢСАНЫ АСҚАН СОҢ
САН СО�ТЫРДЫСАН СО�ТЫРДЫ

Сар�ан ауданыны� топыра�ы ш�-
райлы, егістікке де, мал шаруашылы�ына 
да аса �олайлы. Онымен бірге аудан-
да�ы таулы ��ірде жеміс-жидекті� неше 
т"рі �седі. Алмалы ауылды� округіне 
�арасты Абай ауылы да осындай тауды� 
шыбы� шаншыса� тал болып �сетін 
��нарлы баурайында орналас�ан. 
Тауды� сай-саласын айтпа�анда,  ауыл 
т�р�ын дары ны� аулалары да жеміс 
а�аштарына т�нып т�рады. Ба�ты� 
бабын тауып, бала-ша�асын ба�ып 
отыр�андар да бар шылы�. Соларды� 
бірі – ауыл ма�ында�ы 10 гектар аума�-
ты алып жат�ан алма ба�ын жай натып 
отыр�ан «М�хит» шаруа �ожа лы�ыны� 
басшысы �алел Сасан баев.

– 1992 жылы шаруашылықтар тарап, әркім 
Jз қара басын күйттеп кеткен кезде «Энергия» 
колхозының тJрағасы Нұртай Танабаев күтімсіз 
қурап қалған алма бағын аман алып қалу 
мақсатында жауапкершілігі мол жұмысты 
маған тапсырды. Бригада жасақтап, нартәуекел 
деп іске кірістік. Ескі ағаштарды отадық да, 
орнына алма, алмұрт ағаштарын отырғыздық. 
Сыртынан айналдыра арық қазып, атыздарды 
жүйелеп, бар уақытымызды жеміс ағаштарын 
күтіп-баптауға арнаған едік, бірер жылда бау-
бағымыз бүршік жарып, жеміс бере бастады, 
– дейді бүгінде еңбегінің жемісін жеп отырған 
Қалел Сасанбаев. 

Қалел ағамыз – «Энергия» колхозында 1964 
жылдан еңбекке араласып, 1996 жылы 
шаруашылық тарағанша маңдай терін тJгіп, 
біршама жетістікке жеткен нағыз еңбек адамы. 
Колхоздан кейінгі Абай ауылындағы Jндіріс 
кооперативке де бау-бақ шаруашылығын 
дамытуға Jзіндік үлесін қосты. Кейіннен 
жекешелендіру науқаны басталғанда оның 
үлесіне тиіп, меншігіне Jткені де осы алма бағы 
болатын. Бағбандықтың бейнеті мол қам-
қарекетін атқарып, қиындығын еңсеріп жүріп 
қожалықтың қатардан қалмауына қол жеткізді. 
Экологиялық жағынан таза да дәмді жемісті 
кJтере сатып алатын тұрақты тұтынушылары 
қалыптасты. Қожалық иелігінде бүгінгі таңда 

бау-бақпен қатар егістік алқапты игеріп, асыл 
тұқымды мал да Jсіріп отыр. 

Қалел Сасанбаев 1971 жылы Талдықорған-
дағы индустриалды –педагогикалық техни-

кумды бітірген. Еңбек жолын механизатор-
лықтан бастады. Біраз жыл еңбек қауіпсіздігі 
жJнінде инженер, кейіннен бригадир болып 
істеді. Замандастарының айтуынша, қандай 
жұмыс тапсырылса да тек жақсы жағынан 
танылып, кJрінген. 1983 жылы колхозға                  
Т-16 М тракторлары келе бастайды. Техниканың 
тілін әбден меңгерген, ақауын бірден аңғаратын 
білікті маман жаңадан шыққан трактордан 11 
түрлі олқылық тауып, барлығын бүге-шігесіне 
дейін қағазға түсіріп, Харьков трактор зауыты-
ның конструкторлық бюросына бірқатар нақты 
ұсынысын жолдайды. Араға екі ай салып, 
зауыттан жауап та келеді. Украиналық зауыттың 
конструкторлары қазақстандық қарапайым 
механизатордан кешірім сұрап, ұсыныстардың 
ескерілгенін, атап кJрсетілген олқылықтардың 
бәрі жJнделгенін, соның нәтижесінде техника-
ның жаңа партиясы механизаторларға барынша 
қолайлы болатынын жеткізген екен. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

БАҚТЫҢ БАБЫН ТАПҚАН

Бағбандықтың 
бейнеті мол қам-қарекетін 

атқарып, қиындығын еңсеріп 
жүріп қожалықтың қатардан 

қалмауына қол жеткізді. 
Экологиялық жағынан таза да 
дәмді жемісті к"тере сатып 

алатын тұрақты 
тұтынушылары 

қалыптасты.
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ТІЛ МЕРЕКЕСІН 
АТАП ӨТТІ

Алматыда	ы Ша�ыра-2 
ышам ауданында орналасан 
№ 2 6  ж а л п ы  б і л і м  б е р е т і н 
мектепте «Мені� тілім – �лы дала 
рухы» атты мерекелік іс-шара 
�тті. 

– Қазір еліміздің түкпір-түкпірінде 
Тіл мерекесі аталып �тілуде. Тіл – 
мемлекетіміздің тірегі. Сондықтан 
адамзат �з тілін қастерлеп, дәріптеуі 
парыз деп ойлаймын. �ткізіп отырған 
шарамыздың мақсаты да сол – оқушы-
ларымызды ана тілімізді құрметтеп, 
қадірлеуге баулу, олардың тіл байлы-
ғын дамыту. Ана тіліміздің �рісі кеңейе 
берсін, – деді мектеп директоры Ғалия 
Сейдахметова.

Мекеме басшысының с�зінше, тіл 
мерекесіне арналған шаралар мек-
тепте жыл сайын ұйымдас тырыла ды. 
Қазір оқушылардың тіл байлығын 
арттыру мақсатында «Оқуға құштар 
мектеп» жобасы қолға алынған.  +рбір 
оқушы бірнеше шығар маны оқуға 
міндетті. Балалар бір-бірімен жарысып 
оқиды. Жауапты ұстаздар балалардың 
т а л п ы н ы с ы н  б а ғ а л а п ,  е р е к ш е 
ізденісімен к�зге түскендерді арнайы 

номинациялармен марапаттап 
отырады екен. 

Кеште Т. Жүргенов атындағы �нер 
академиясы мен әл-Фараби атындағы 
Қазақ ұлттық университетінің сту-
дент тері мектеп оқушыларымен 
бірлесіп қойылым ұсынды. +сіресе, 
�нер академиясы студенттерінің 
Оралхан Б�кейдің «Қасқыр ұлыған 
түнде» шығармасы негізінде қойған 
қойылымы к�рерменге ерекше әсер 
қалдырды. Сондай-ақ мектеп оқушы-
лары Абай Құнанбайұлы, Ахмет 
Байтұрсынұлы, Мағжан Жұмабаев, 
Мұхтар Шаханов сынды тау тұлға лар-
дың бейнесін сомдап, жырдан шашу 
шашты. +рмен қарай кеш кішкентай 
�нерпаздардың рухты әндерімен 
жалғасын тапты. 

Бүгінде №26 жалпы білім беретін 
мектепте 3 715 бала білім алады. 
Жалпы саны 247 мұғалім балаларға 
сабақ береді. Ал соның ішінде 40 
педагог – аталған мерекелік жиынды 
�ткізуге ұйытқы болып отырған қазақ 
тілі мен әдебиеті пәнінің мұғалімдері.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

�ткен ж�мада Астанада	ы 
�лтты академиялы кітапхананы� 
алдында Kitaptime – 2023 респуб-
ликалы кітап фестивалі �йымдас-
тырылып, онда оырмандар мен 
авторлар, аын-жазушылар мен 
әдебиет�мар ж�рт кітап жәрме�-
кесінде ауышып, мәре-сәре бо-
лысты. 

Наурызбек САРША

 Мәдениет  және ақпарат  ми-
нистрлігінің қолдауы және  Ұлттық 
академиялық кітапхана бастамасымен 
дәстүрге айналған KitapTime – 2023 фес-
тивалі жалпы республикалық деңгейде 
екінші рет ұйымдастырылып отыр. Бұл 
мерекеге ел аумағындағы барлық к�п-
шілік кітапхана түгел атсалысып, тіпті 
кейбір мектеп кітапханалары да дәл осы 
күні оқушылар арасында әдеби байқаулар 
мен түрлі шара �ткізіп жатты.

Фестивальдың мақсаты – кітап оқуды 
кеңінен насихаттау, интеллектуал жас-
тарды ынталандыру, мәдени құндылық-
тарымызды халыққа жеткізу болатын.

Елордадағы зиялы қауым �кілдерін, 
ақын-жазушылар мен жай ғана кітап-
құмар жандар және к�зі қарақты оқыр-
мандарын жинаған Ұлттық академиялық 
кітапхана руханият мерекесін кітапхана-
ның алаңынан бастап кетті. Кітапхана 
алаңына «Абай», «Эльдорадо» кітап 
үйлері , «Пайдалы кітаптар», Kitapal кітап 
дүкендері, Mazmundama, Qyr balasy, QA-
ZBILIM, Qasym, «Отбасы хрестоматиясы» 
және басқа да баспалар мен шетел елші-
лік терінің баспа �німдерінен к�рме-
жәрмеңке, сондай-ақ Art-vision 
қол  �нершілер мен суретшілер 
па ви  льоны, ұлттық ойындар 
ұйым дас тырылды. Қалалық 
кітап хана ұйымдастырған 
bookcrossing кітапқұмарларды 
маңайына жинай білді. 

Фестивальдың ресми 
ашылуында с�з бастаған  Мә-
де ниет және ақпарат ми нистр-
лігі, Архив, құжаттама және 
кітап ісі комитетінің т� рағасы 
Қ у а т  Б о р а ш ,   П а р л а  м е н т 
Сенатының депутаты Нұр т�ре 
Жүсіп,  жазушы +лібек Асқар, 
Мәжіліс депутаты Жұлдыз Сүлей менова, 
тележүргізуші-журналист Дана Нұржігіт, 
ҚЖО Астана филиалының директоры 
Дәулеткерей Кәпұлы және шетел елші-
лігінен келген �кілдері кітап оқу мен 
кітапхана маңыздылығын атап �тіп, 
жастарға білім к�кжиектерін тек кітаппен 
кеңейтінін жеткізді. 

Алаңда «Кел, боямақ бояйық!» атты 
ұлттық балалар боямақтарын таныстыру-
ға арналған шараны «Қара шаңырақ» 
ұлттық тәрбие беру жобасының авторы, 
тарихшы-этнограф Тұрар Сәттарқызы 
ашып, с�з с�йледі. Сонымен қатар 
балаларға ар налған түрлі қойылым, ертегі 
кейіпкер лері нен персонаждар, «Балапан 
саз» Қазақ стан композиторларының 

заманауи балалар әндері антологиясының 
таныстырылымы, балалар әдебиетінің 
авторларымен кездесуге жиналған бала-
ларды ғажайып кітап әлеміне жетеледі.

Автографсессия бағдарламасы бо-
йынша жазушы Роза Мұқанова, бала лар 
ақыны Серікбол Хасан, аудармашы 
Гүлнұр Кәкімжанова оқырмандарымен 
жылы жүздесті.

Фестиваль аясында арнайы бағдар-
ламамен �ткен жазушы-драматург Орал-
хан Б�кейдің 80 жылдығына арнал ған 
ғылыми-конференция жазушы ның шы-
ғармаларымен қайта қауышқан маңызды 
шара болды.

Фестивальдың күндізгі шаралар қата-
рында журналист, телемаман Айгерім 
Есенәлінің «С�зің �тімді болсын» атты 
және  медиатренер, мультимедиялық 
журналист Гүлім  +мірханованың кітап 
жазудағы тәжірибесімен б�ліскен 
семинар-тренингі қызығушылығы бар 
топты жандандыра түсті. 

«Сәлеметсіз бе, қоңыр күз!» деген 
атаумен ақындар алаңында Танак�з 
Толқынқызы, Мақпал Мыса, Рауан 
Хайролла, Ажар Ерболған, Бауыржан 
Бабажанұлы, Толқын Қабылша, Ұларбек 
Дәлейұлы,  Назгүл Бердіқожа, Бауыржан 
Қарағызұлы және �зге де ақындар �лең 
оқып,астаналық жұртшылықты поэзия 
нәрімен сусындатты.

READER – жұлдызбен кітапханаға 
жол» шарасында жаңа оқырмандарға 
оқырман билетін табыстап, кітапханаға 
оқырман тарта білген  фестиваль қо нақ-
тары Дәулет Мұқаев, Нартай Сау-
данбекұлы, Қуандық Қыстыбаев, +діл 
Ахметов, Ернар Жұматаев, Алексей 
Лодочниковтермен фотоға түсушілердің 
қарасы к�п болды.

 Фестиваль кешкісін «Кітапхана түні» 
атты мәдени бағдарламамен жалғасты. 
Шара аясында ұйымдастырылған  кон-
церт тік бағдарламаға Үнді мәдениет 
орталы ғы бишілерінің би к�рсе ті лімі  не, 
бизнес-коучингке, Quiz интеллектуалдық 
алаңына, поэзия кешіне, АНТИКАФЕ 
Book & Сoffee, Астананың түнгі аспанын 
телескоппен тамашалауға қызығушылық 
танытқандар к�п.

«Келісс�здер» клубының жетекшісі 
Владимир Романовтың «Управленческие 
поединки», «Қазақ тілінде к�пшілік 
алдында еркін әрі тартымды с�йлеуді 

бірге үйренейік» Qazaq toastmasters club 
жетекшілерінің шеберлік сыныптары, 
«Харизма» психологиялық бизнес-
тренинг тартымды �тті. 

АlQa әдеби-мәдени клубының оты-
ры сында шараны жүргізген шығыстану-
шы, ағартушы, «Отбасы хрестоматиясы» 
жобасының авторы Санжар Керімбей 
зал ға сыймай кеткен оқырмандарын �зі-
не баурап, бүгінгі қоғамды толғандырып 
жүрген мәселелерді ортаға салып, «Қуыс 
кеуде» кітабымен жиналғандарды таныс-
тырды. 

 Кітап мерекесі жас пен ересекті, 
қызығушылығы әртүрлі оқырмандар 

тобын, билік �кілі мен қарапайым 
халықты біріктірген мәдени-рухани 
шара болды. Фестивальға 5 000-ға таяу 
халық қатысты. Ұйымдастырылған 
байқаулар мен жарыстардың жеңім-
паз дарына, белсене атсалысқан 
қонақ  тарға, шабыттанған, басқаны 
шабыт тан дырған жас ақындарға кітап-

тар сыйға беріліп, кітапхана атынан 
мара паттар табысталды.

Дәл осы күні KitapTime-2023 кітап 
фес тивалі  �ңірлерде де құлашын жайып, 
облыс орталықтарында, аудан, ауыл 
кітапханаларында кітап мерекелері той-
ланды. Биылғы фестивальдың ерекшелігі 
ел аумағындағы кітапханалардың бар-
лығы дерлік кітап мерекесін �з деңгей-
лерінде �ткізіп, оларға облыстық мәде-
ниет басқармаларының қолдау білдіргені. 
Кітап фестивалі аясында 2 000-ға тарта 
түрлі мәдени шара ұйымдастырылып, 
оған 50 мыңнан аса халық тартылған.

Адамзаттың құндылығы саналатын 
кітапты паш ететін, оқырманына табыс-
тайтын кітап фестивалі жылдан-жылға 
абыройы артып,  ауқымы кеңейіп, рухани 
ортада атаулы мәдени шаралардың 
бірегейіне айналатынына сенім ар-
тамыз.

16 ырк(йекте )ара	анды 
облы сын да Д(ниеж(зілік таза-
лы к(ніне орайластырыл	ан 
жаппай сенбілік пен эко-шаралар 
�тті. Акция таби	атты са тау мен 
эко  логиялы мәдениетті алып-
тастыруды� ма�ызына ж�ртшы-
лы ты� назарын аудару	а ба	ыт-
талды.

Қарағанды облысына қарасты 
Қарқаралы ауданының  Жастар 
ресурстық орталығы белсенділер және 
еріктілермен бірлесіп Kieli Tabigat 
бірыңғай республикалық экологиялық 
акциясы шеңберінде Қарқаралы 
ұлттық паркінде сенбілік �ткізді. Бұл 
ауданда бірегей табиғат паркі ғана 
емес, ежелгі тарихтың ізі де сақталған. 
Осындай сенбілікке қатысу жастар 
үшін экологиялық және әлеуметтік 
жауапкершілікті қалыптастыруға ғана 

емес, сонымен қатар археологиялық 
ескерткіштермен және киелі орын-
дармен танысуға мүмкіндік береді. 
Теміртау мектептерінің жас эково-
лонтерлері «Жосалы» шипа жайы ның 
маңындағы орман екпелерін қоқыстан 
тазалады. Бұл жерге дема луға және 
денсаулықты жақсартуға халық к�п  
келеді. Бірақ, �кінішке қа рай, демалу-
шылардан кейін к�п қоқыс үйіндісі 
қалады.

Қыркүйектің әр үшінші сенбісінде 
аталып �тетін Дүниежүзілік тазалық 
күні – миллиондаған еріктіні �з қала-
ларын, ауылдарын қоқыстан тазарту 
үшін біріктіретін ең үлкен халық-
аралық қоғамдық акция. Шара 2008 
жылдан бері дәстүрге айналған. 

<дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

KIELI TABIGAT 
ТАЗАЛЫҚҚА ҮНДЕЙДІ
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